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Ne-a sosit la redacție, 
printre alte multele și e- 
pistola semnată de Bercea 
Valeriu din Sinnicolau 
Mare regiunea Banat. Re- 
zumind-o, scrisoarea ne 
informează despre virata 
sa (20 de ani) și despre 
pasiunea sa deosebită 
pentru radio. I-am făcut 
loc în această rubrică și 
pentru motivul că numă
rul radioamatorilor este 
într-o vertiginoasă crește
re la noi, fiind semnul 
unei aderențe sporite a

CADRAN
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Perspectiva teșeană

Foto .• AGERPRES

Pe platoul Bucegilor, 
zele pătrunzătoare ale 

de altitudine

sub ra- 
soarelui

Succese
In FIECARE BRIGADIER

tineretului nostru Ia teh
nică, și pentru motivul că 
problema ridicată merită 
intr-adevăr atenție. „Pen
tru documentare și pentru 
a mă pune la curent cu 
noutățile tehnice în ma
terie de radio — ne scrie 
tinărul nostru corespon
dent — citesc regulat și 
revista Sport și tehnică, 
singura publicație de ac
tualitate care-mi poate sa
tisface dorințele, singura 
revistă folsitoare pasiunii 
mele tehnice". Știam de 
audiența largă a acestei 
reviste în mijlocul tineri
lor și probabil că și re
vista este conștientă de 
aceasta, dar ceea ce nu

ale ceferiștilor
V. ARACHELIAN

hunedoreni
cooperativele I1N BUN TEHNICIAN (Continuare 

în pag. a V-a)
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DEVA (de la cores
pondentul nostru)

Ceferiștii care apar
țin de regulatorul de 
circulație mișcare Si- 
meria (cu raza Coșla- 
riu, Subcetate, Hune
doara, Ilia) obțin din 
zi în zi succese tot mai 
frumoase.

Anul trecut de pildă, 
planul a fost realizat 
și depășit la toți indi
catorii, fiind încărcate 
și transportate aproape 
6 milioane tone de 
mărfuri și expediați 
peste 7 500 000 de călă
tori. Printr-o mai 
bună utilizare a capa
cității vagoanelor în
cărcătura statică a a- 
cestora a fost depășită 
cu 1,4 la sută iar sta
ționarea Ia îneărcare- 
descărcare a fost re
dusă cu 4,4 la sută. A- 
celeasi rezultate bune 
au fost obținute. în 
ciuda timpului nefavo
rabil, și in luna ianua
rie a acestui an : au 
fost încărcate și trans
portate aproape 500.000 
tone de mărfuri, cu 
16,3 la sută mal mult 
decît în aceeași peri
oadă a anului trecut, 
șl a fost redus rulajul 
vagoanelor cu 1 la 
sută.

agricole

de producție PREZENT Șl
PERSPECTIVĂ

Ca în orice alt domeniu de activitate și in agricultură se 
pune tot mai mult problema specializării, a ridicării nivelului 
de cunoștințe profesionale. Complexitatea sarcinilor ce re
vin lucrătorilor în acest important sector economic, impune 
competență. Continuind dezbaterea inițiată de ziarul nos
tru pe tema pregătirii brigadierilor din cooperativele agricole 
la nivelul unui tehnician, am organizat o anchetă in re
giunea Suceava. Au participat: inginer MIHAI CRISTEA, 
directorul Stațiunii experimentale agricole, SAMUEL E Î.R- 
BA, vicepreședinte al Consiliului agricol regional, AURE
LIAN RODNICIUC, vicepreședinte al Uniunii regionale a 
cooperativelor agricole de producție, inginer GHEORGHE 
ZAHARESCU, directorul Casei agronomului, cărora le-am 
adresat următoarele întrebări:

1) CONSIDERAȚI CORESPUNZĂTOR NIVELUL 
ACTUAL AL CUNOȘTINȚELOR PROFESIONA-

LE ALE BRIGADIERILOR DIN COOPERATIVE
LE AGRICOLE DE PRODUCȚIE?

2) CARE CREDEȚI CĂ SlNT PRINCIPALELE 
CARENȚE ÎN PREGĂTIREA LOR DE SPECIA
LITATE ?

3) POATE FI SUFICIENT SISTEMUL DE ȘCO
LARIZARE A BRIGADIERILOR PRIN ÎNVĂȚĂ- 
MÎNTUL AGROZOOTEHNIC ȘI PRL. CURSU
RILE DE SCURTĂ DURATA DE LA CASA A- 
GPONOMULUI? CUM S-AR PUTEA ASIGURA 
CALIFICAREA LOR, INTR-UN TIMP UTIL, LA 
NIVELUL UNUI TEHNICIAN AGRONOM?

4) CARE SÎNT PREOCUPĂRILE DV. PENTRU 
REZOLVAREA ACESTOR PROBLEME ?

— La ora actuală remarca to
varășul SAMUEL BARBĂ — 
brigadierii sînt recrutați dintre cei 
mai harnici țărani cooperatori, 
dintre oamenii care au prestigiu 
în sat. Sînt buni muncitori, devo
tați cooperativei agricole din care 
fac parte, dar, cu toată experien
ța pe care o au, se observă că 
cel mai adesea lucrează în virtu
tea obișnuinței, neputînd asimila 
în timp util metodele modeme 
recomandate de agrotehnica sau 
zootehnia modernă.

CIT
BENEFICIAZĂ

ȘCOALA
DE

CERCETAREA
PEDAGOGICĂ?

prof. dr. docent
Ștefan Bîrsănescu 

membru corespondent 
al Academiei 

Republicii Socialiste România

După ce alții și-au pus deja a- 
ceastă însemnată problemă, gă
sim de datoria noastră să interve
nim în dezbaterea ei, ca unul care 
e conștient că din astfel de dis
cuții se pot scoate directive utile 
de lucru.

Problema e clară : cercetarea 
științifică în pedagogie corespun
de nevoilor instructiv-educative 
ale școlii românești ? Pedagogii 
din centrele universitare ce au 
făcut în această direcție ? Dar 
Institutul de științe pedagogice, 
chemat să-și justifice existența 
tocmai printr-o astfel de activi
tate ?

Cercetarea științifică constituie 
în țara noastră o realitate de ne
contestat. O dovedesc diverse o- 
pere, studii și articole de peda
gogie, ca și revistele de același 
fel. Astfel, catedra de pedagogie 
din Cluj a dat un manual de pe
dagogie, cea din București un 
curs de pedagogie (de fapt tot 
wr manual), iar cea din Iași, două 
monografii de școli vechi și o

lucrare de' teoria educației este
tice ; la ’ rîndul său, Institutul de 
științe pedagogice a publicat 
printre altele .un nsemnat nu
măr ■ de metodici, un manual de 
istoria pedagogiei, inițiind tot
odată un interesant experiment 
pedagogic cu tema : „Invățămîn- 
tul cu profesori pentru fiecare 
disciplină la clasele a IlI-a și a 
IV-a nu asigură rezultate instruc
tiv-educative mai bune decît cele 
obținute prin învățămîntul cu un 
învățător la fiecare clasă ?" Or, 
toate aceste lucrări constituie rea
lizări pozitive.

Acestora le-au urmat altele: 
lucrări și studii privind munca di
rigintelui cu clasa de elevi, siste
mul muncii educative pe clase 
de elevi, studii de psihologie pe
dagogică, didactică, de istorie 
a pedagogiei universale și româ
nești, de pedagogie morală și 
estetică etc. Privind toate ace
stea, credem că ar fi o greșeală 
ca astfel de realizări să fie igno
rate.

★
Totuși, oricît am prețui reali

zările cercetării științifice în pe
dagogie, și oricîtă bunăvoință am 
pune în acest act, trebuie să 
mărturisesc deschis că pentru o 
epocă de cercetări științifice atît 
de productive în alte domenii — 
este prea puțin. Cerințele și exi
gențele învățămîntului din Ro-

mânia pretind multe alte lucrări 
pe care le-am solicitat, repetat, 
dînd mereu alarma și atrăgînd 
mereu atenția forurilor de specia
litate și, mai ales, conducerii 
Institutului de ștințe pedagogice. 
Găsesc că este necesară o amplă 
și vie intensificare a muncii de 
cercetare științifică în pedagogie. 
Invățămîntul solicită de urgență 
lucrări de stringentă utilitate : un 
dicționar pedagogic, care să pre
cizeze la zi noțiunile de pedago
gie ; apoi, să se pună în lucru 
un lexicon pedagogic și o enci
clopedie pedagogică, un tratat 
de știință pedagogică ca sinteză a 
cuceririlor științifice veritabile, se
rios și doct, sistematic și atractiv: 
un tratat de istoria pedagogiei 
universale (incluzînd și istoria 
pedagogiei românești), pentru ca 
tineretul nostru studios, precum și 
lumea cu preocupări intelectu
ale să aibă posibilitatea de a stu
dia această importantă materie 
nu numai apelînd la opere stră
ine, în care istoria pedagogiei 
românești — de altfel ca și a 
altora — e total neglijată. De 
asemenea, sînt necesare lucrări 
de pedagogie contemporană, de 
pedagogie comparată, de legisla
ție școlară. Se impun în mod 
deosebit lucrările de pedagogie 
tehnică și profesională pentru li
ceele de specialitate și școlile 
profesionale, o pedagogie a în-

vățămîntului superior, care să 
informeze la zi cadrele didactice 
despre imensa problematică a 
institutelor respective, în care 
unii lucrează și azi nu numai cu 
idei vechi, depășite de mult, dar 

și cu „opinii" empirice, acolo unde 
știința pedagogică aduce legi ști
ințifice, o pedagogie a familiei, 
scrisă cu talent, care se impune 
ca un imperativ al politicii de
mografice, inițiată de partid ; a- 
ceastă pedagogie a familiei ar pu
tea fi cuprinsă într-o pedagogie 
socială, care să trateze toate for
male de educație, din afara ;șco- 
lii (educația din familie, din or
ganizațiile de pionieri și U.T.C., 
educația adulților etc.). Unor ast
fel de lucrări ar urma să li se 
adauge și altele potrivit cu ce
rințele de ordin pedagogic-cultu
ral al societății românești.

Lipsa acestor studii din publi
cistica noastră pedagogică ne o- 
bligă să recunoaștem că, Ia ora 
actuală, aceasta nu poate asigura 
învățămîntului românesc eficien
ța necesară, adică rezultatele do
rite și cerute de conducerea 
noastră de partid și de stat. Ca 
atare, trebuie luate de urgență 
măsuri de îndreptare într-un spi
rit competent. Mai întîi, întrucît 
progresul cercetării științifice în 
pedagogie e dependent de ca-

drele didactice din învățămîntul I 
superior, este absolut necesară o I 
riguroasă selecție a acestora. A- 
poi, întrucît o mare răspundere 
pentru cercetarea științifică re
vine Institutului de științe peda
gogice, este necesar, după păre
rea noastră, ca acesta să fie pus ■ 
în condiții favorabile de lucru. I 
Socotim că institutul are absolută 
și imediată nevoie de o orientare 
nouă în activitatea sa (nouă ca 
sistem de muncă și nouă ca ori
zont de idei). Tovarășii din con
ducerea institutului să fie pro
motori ai cercetării științifice e- 
liberate de tendința de a 
prelua aproape toate lucrările ; 
să lanseze inițiative de lucrări și 
teme... Avînd în vedere faptul că 
cercetarea științifică este azi 
organizată și sprijinită de Consi
liul Național al Cercetării Științifi
ce, de Academia Republicii Socia
liste România, acestora le revine în 
mod logic obligația de a acorda 
pedagogiei (știință a scopurilor 
și sarcinilor educației și instruc
ției) atenția cuvenită ca știință 
independentă, iar nu s-o trateze 
ca știință în subordinea psiholo
giei, după o idee de mult peri
mată.

In fine, întrucît experiența a

I 
I
I

. (Continuare în pag, a Ii-a) I

CITIȚI IN PAG. a 3-a :

— V-ați gîndit vreoda
tă la cauzele care au 
creat, accentuînd toto
dată, această devansare ? 
Cum vedeți schimbarea 
în bine a lucrurilor ?
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— Problema în sine nu m-a 
preocupat în mod deosebit. Am 
sesizat-o însă adesea, reținînd cî- 
teva cauze: timpul insuficient 
destinat pregătirii teoretice, lipsa 
de permanentizare în muncă a 
brigadierilor, promovarea „după 
ochi" a unora dintre ei. O schim
bare mult în bine a stării actuale 
de lucruri o văd prin promova-

ADMISE „CUPOANE"
In pregătirea cadrelor ?

I. BELDEANU 
corespondentul 

„Scînteii tineretului" 
pentru regiunea Suceava

(Continuare in pag. a V-a)

130 000 de stu- 
denți și-au re
luat ieri locu
rile în amfi
teatre. A înce
put un nou se
mestru de în
vățătură. Suc-

PRIN SA TE,
PENTRU
CARTE

de Lascâr Sebastian
De mai mulți ani încoace, cum 

se știe, luna februarie este închi
nată cărții la sate. Organizarea 
acestei „luni", desfășurarea ei 
printre muncitorii pămîntului con
stituie un act spiritual, un act de 
cultură socialistă.

Cineva, isteț, avînd pretenția 
că știe să pătrundă în esența lu
crurilor, ar putea zîmbi a scepti
cism, zicînd: „E un act comer
cial, pentru propulsarea vînzării 
căiților printre cooperatorii agri
coli". Dacă prin constatarea lui, 
acel cineva gîndește că a înjo
sit actul cultural de răspîndire o 
cărții, el cade intr-o eroare ridi
colă. Fără îndoială, este vorba și 
de vînzarea cărților. O carte 
care nu se vinde, care adică nu se 
cere, care zace nesolicitată în 
rafturi de librărie sau de biblio
tecă, nu va culturaliza niciodată 
pe nimeni. Prin nici unul din 
sectoarele sale de activitate, co
merțul nu strînge culturii mîna 
mai vînjos decît în acest domeniu 
al difuzării cărții. E aici o admi
rabilă îngemănare a interesului 
comercial cu interesele culturii, 
și invers. Unde mai pui că nu

e vorba de comerțul particular, 
cel „de soioasă aducere aminte" 
(ca să folosesc o expresie a lui 
Costache Negruzzi), acel co
merț care avea interes să difu
zeze la sate „Visul Maicii Dom
nului", „Cartea de zodii" sau 
„Ghicitul în palmă" sortite toate 
să mențină pe țăran în întuneric. 
Revoluția noastră culturală și 
comerțul socialist, care în această 
privință îi vine în sprijin, împrăș
tie la țară poeziile lui Bacovia, 
de pildă, și romanele lui Camil 
Petrescu. Ceea ce e cu totul alt
ceva, ba cu totul dimpotrivă.

Atare argumentări menite să 
ilustreze că „luna cărții la sate" 
e un act de cultură devin za
darnice, inutile, pentru cel că
ruia i se întîmplă să cutreiere 
satele tocmai în aceste zile. El 
va să constate cu înaltă satisfac
ție, dacă nu cumva e un suflet 
pustiu, că setea de învățătură, 
curiozitatea științifică, dorința 
de desfătare artistică ale țărănimii 
noastre sînt nu numai la mare 
temperatură, și greu de ostoit, ci

lucrare de sezonimportantă
livezi, cu influență deosebi

tă asupra calității fructelor — 
stropitul pomilor (imagine de 
ia

O 
în

Stațiunea experimentală 
horticolă Cluj)

Foto ; AGERPRES.
(Continuare in pag. a V-a)
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LA ANIVERSAREA LUPTELOR MUNCITOREȘTI

DIN IANUARIE-FEBRUARIE 1933

SOLIDARITATE
MUNCITOREASCĂ

Se împlinesc 34 de ani de la eroicele lupte ale ceferiștilor din ianuarie-februarie 1933, 
organizate și conduse de Partidul Comunist Român.

Există in viață clipe pe care nu le poți 
uita nicicind. Pentru mine, om in virstă, 
care in viață am trecut prin multe, dacă 

aș fi întrebat de ce evenimente sint cel mai 
mult legat cu întreaga mea ființă, aș enumera, 
printre acestea, luptele ceferiștilor din ianua
rie-februarie 1933 la care am participat.

Pe atunci nu eram membru al partidului 
comunist. Totuși, aceasta nu a însemnat că 
eu muncitor fiind, nu aveam in minte și inimă 
euvintul de ordine al scumpului nostru partid, 
în ale cărui rinduri aveam să intru nu mult 
după aceea.

Eram secretar al sindicatului de la atelierul 
de Vagoane-Marfă și in această calitate aveam 
strinse legături ca comuniștii care In perma
nență ne arătau drumul de luptă pe care 
trebuie să pășim. Partidul a căutat in perma
nență să făurească frontul unic muncitoresc 
de jos, pentru realizarea unității de acțiune a 
muncitorilor. Țin minte cit de clar mi s-a ex
plicat că o condiție fundamentală a dezvoltă
rii luptei noastre la C.F.R. o constituie reali
zarea unității de acțiune a muncitorilor. Și 
la noi aceasta s-a realizat prin crearea unui 
comitet de acțiune ales de masa muncitorilor. 
Din el făceau parte reprezentanți ai tuturor 
muncitorilor, indiferent de apartenența lor po
litică — comuniști, social-democrați, membri 
ai altor partide sau muncitori neorganizați.

In perioada aceea, la Atelierele C.F.R. Grivi- 
ța se desfășura intv is o vie activitate politică. 
La munca comitetului de acțiune, a comite
tului sindical, a comitetului de fabrică și de 
grevă, alături de comuniști au participat nu
meroși simpatizanți ai partidului comunist. 
Anii ce au trecut au dovedit că ei au fost 
muncitori inaintați care și-au adus contribu
ția in desfășurarea acestor lupte.

Îmi amintesc de simpatia cu care a fost sus
ținută lupta eroică a muncitorilor cefe-

riști cu patronii, cu guvernul. După ce mun
citorii au ocupat atelierele și au fost organi
zate pichetele de grevă, în fața atelierelor s-au 
strîns mii și mii de oameni, reprezentanți ai 
păturilor largi ale populației Capitalei, inte
lectuali, studenți, meseriași, mici comercianți, 
funcționari, țărani din satele apropiate. Ne 
soseau neîncetat alimente și ajutoare. Îmi 
amintesc cît de mult ne însuflețeau veștile pe 
care le primeam despre grevele de solidari
tate cu lupta noastră și întrunirile zburătoare 
din întreprinderile Bucureștiului.

Cu toate că luptele noastre ceferiste au fost 
înăbușite in singe, totuși, prin rezultatele ime
diate și inriurirea asupra vieții politice și 
sociale din anii urm...ori au constituit 
o victorie politică a clasei muncitoare 
din România, a partidului comunist. Cu 
prilejul acestor lupte oamenii muncii din 
țara noastră și-au dat încă o dată seama că 
partidul comunist constituie forța cea mai 
înaintată a societății, adevărata avangardă a 
luptei întregului popor muncitor pentru o 
viață mai bună, pentru libertate, democrație, 
independență și suveranitate națională. A- 
ceasta a făcut să crească rolul clasei munci
toare, prestigiul și autoritatea partidului co
munist in rindul celor ce muncesc.

Cauza pentru care clasa muncitoare, masele 
populare din țara noastră au luptat sub con
ducerea partidului comunist, a biruit in Ro
mânia. Tradițiile revoluționare ale poporului, 
amintirea eroicelor lupte ale proletariatului 
însuflețesc întregul popor in munca harnică 
și plină de pasiune pentru înfăptuirea pro
gramului măreț stabilit de cel de-al IX-lea 
Congres al P.C.R., pentru desătrirsirea con
strucției socialiste și ridicarea patriei pe cul
mile progresului și civilizației,

MIHAIL TALANGESCU
pensionar, fost muncitor la secția ateliere 

V agoane-M arfă

Prinos eroilor căzuți in luptele din 1933
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In „Luna cărții la sate“
DEVA (de la cores

pondentul nostru)
In a doua jumătate 

a lunii februarie, lună 
în care se intensifică 
pătrunderea cărții la 
sate, sînt planificate 
in continuare nume
roase întîlniri ale ci
titorilor hunedoreni 
cu scriitori ți redac
tori ai unor edituri. 
Sint așteptate să so
sească două grupuri 
de scriitori: din pri
mul vor face parte 
Ștefan Luca, Nicolae 
Nasta, Romulus Za- 
haria ți poetul hu- 
nedorean I. Martino- 
vici, care se vor inttl- 
ni eu cititorii din Vin- 
țul de Jos, Alba Iulia, 
Săseiori (Sebeș), Vi-

nerea (Orăștie), iar al 
doilea grup, cure, se 
compune din Mircea 
Sintimbreanu, Nicolae 
Păduraru și prozato
rul brădean Iosif 
Lupulescu va petrece 
ore plăcute in tovără
șia cititorilor din Ra- 
poltul Mare (Deva), 
Brănișca (Ilia), 
Luncoiu de Jos (Brad). 
Locuitorii din Sălașul 
de Sus (Hațeg) și Au
rel Vlaicu (Orăștie) 
vor avea, de aseme
nea, în mijlocul lor 
un redactor de la E- 
ditura pentru litera
tură, iar cei din Apol- 
dul de sus ți Geoagiu 
un redactor al Editu
rii agrosilvica.

Monografia regiunii Brașov
BRAȘOV (de la corespondentul nostru)
Cu prilejul campaniei electorale in vederea 

apropiatelor alegeri de deputați In sfaturile 
populare comunale, a ieșit de sub tipar „Mono
grafia regiunii Brașov".

„In anii actualului cincinal — se spune, prin
tre altele, in monografie — statul a prevăzut, 
pentru dezvoltarea industriei regiunii Brașov, 
investiții în valoare de peste 16 miliarde lei, iar 

fi In 1970 cu 
atins la finele

sporul producției industriale va
64,3 la sută superior nivelului 
șesenalului.

Pentru dezvoltarea intensivă 
socialiste vor fi construite două__ ______ ,
Ucea de Jos și Ia Blaj, vor fl irigate peste 6.000 
hectare".

a agriculturii 
noi S.M.T., Ia

O ADRESĂ LA CARE

NU VEI
Galați, strada 23 August nr. 

37. Aici e situat un sector al 
întreprinderii regionale de e- 
lectricitate. Lunar, sau ori de 
cîte ori e nevoie, „reprezentan
ții" familiilor gălățene se pre
zintă spre a plăti sumele da
torate pentru consumul curen
tului electric. E iarnă. Orașul 
întins pe o enormă suprafață 
face ca și distanța pînă la în
treprinderea regională de elec
tricitate să fie apreciabilă. 
Consecventă ca de obicei, în
treprinderea de transport oră
șenesc continuă să facă greu
tăți în transportul comun. Dar 
greu sau mai ușor, la I.R.E.G. 
trebuie ajuns. Nu este însă sin
gurul necaz pentru că altele 
dăinuiesc de mai multă vre
me. Iată doar un singur aspect.

S-a înstăpînit obiceiul ca la 
ghișeele aflate la dispoziția pu
blicului, cetățenii să fie trimiși

GĂSI POLITEȚEA
dintr-un loc în altul. După aș
teptări îndelungate la un ghi
șeu, funcționara îi îndeamnă 
foarte puțin politicos pe cetă
țeni să treacă în partea opusă 
și să-și aștepte din nou rindul 
la al doilea ghișeu. Ce vină au 
avut aproape 100 din cei 247 
cetățeni (care în ziua de 14 ia-

NOTE
nuarie au achitat la I.R.E.G. 
taxele), să aștepte la rînd mai 
bine de o oră. Provoacă nedu
merire faptul că repetatele 
propuneri ca pe respectivele 
ghișee să se scrie zona, cartie
rul sau străzile orașului, nu 
au mers la inima nici unui 
funcționar. Ușor de realizat și 
cu „investiții" minime, faptul ar

fi constituit un ghid pentru a- 
bonații I.R.E.G.-ului, i-ar fi 
scăpat de pierderea timpului. 
Le-ar face totodată un 
bun serviciu și funcționarilor 
de aici, absolvindu-i de „supă
rarea" ce le-o provoacă adese
ori gălățenii care pe bună 
dreptate întreabă de fiecare 
dată la ce ghișeu trebuie să ți 
achite datoriile. Ar fi bi
ne ca tovarășii din conducerea 
acestei întreprinderi să ia în 
considerație mai serios dreptul 
cetățenilor de a nu-și irosi 
timpul la niște ghișee unde ser
viciul e prost organizat.

De asemenea, n-ar fi rău da
că funcționarilor și celorlalți 
salariați ai I.R.E.G.-ului li s-ar 
indica adresa exactă a locului 
în care ar putea găsi rețeta po
liteții și a bunei cuviințe.

VASILE MOINEAGU

Cît beneficiază
școala de cercetarea pedagogică?

(Urmare din pag. I)

dovedit adesea că lipsurile exis
tente în publicistica noastră pe
dagogică nu sînt străine nici de 
faptul că unii cercetători sînt 
tratați cu lipsă de înțelegere de 
unii recenzenți sau redactori ai 
Editurii didactice și pedagogice, 
socotim că și aici se impune o 
schimbare cel puțin de maniere 
și de competență.

...Dar rămînerea în urmă a cer
cetării științifice în pedagogia 
românească nu mai poate dura. 
N-o permite viața ; măsurile con
ducerii de partid și de stat, pri
vind îmbunătățirea activității în 
domeniul cercetării științifice au 
darul să stimuleze și acest sec
tor.

prof.
Adam Căliman 

director al Școlii generale 
175 București

nr.

Deoarece țcoala noastră — 
școala generală nr. 175, este una

dintre primele școli din Capitală 
in care s-a adoptat experimental 
sistemul de predare pe speciali
tăți la clasele I—IV, că rugăm a 
ne permite să aducem in discuție 
părerile noastre bazate pe con
statările și rezultatele dobindite 
in acești 7 ani de muncă, in 
condițiile aplicării experimentu
lui amintit.

Încă din 1961—1962 în țcoala 
noastră la toate clasele I—IV s-a 
generalizat sistemul predării pe 
specialități, nemaiexistind clase 
conduse de un singur învățător.

In decursul acestor ani, colec
tivul de conducere al școlii, toa
te cadrele noastre didactice, au 
urmărit cu grifă rezultatele obți
nute de fiecare serie de elevi 
în însușirea cunoștințelor științi
fice, în formarea priceperilor ți 
deprinderilor, în educarea lor te
meinică, în condițiile pe care le 
creează predarea atunci cînd în
vățătorul ori profesorul se pre
gătește și predă o singură disci
plină.

Constatările făcute an de an 
și la sflrșit de anumite etape (la 
terminarea claselor 1—IV, com
portarea elevilor în clasa a V-a, 
absolvirea clasei a VIII-a și

trarea în liceu sau școală profe
sională) ne-au dat posibilitatea 
să înregistrăm mereu îmbunătă
țiri substanțiale, în cadrul noului 
sistem de predare față de siste
mul tradițional, în ceea ce pri
vește pregătirea elevilor.

De altfel, aceste constatări co
incid în totul și cu o serie de 
materiale apărute în presa noa
stră de specialitate.

In primul rînd, noul sistem de 
predare a determinat modificări 
importante pozitive în privința 
dezvoltării multilaterale a copii
lor, a formării personalității lor.

Predarea pe specialități, care 
permite cadrului didactic a se 
pregăti mult mai temeinic decît 
dacă ar preda în clasele l—IV 
toate obiectele la fiecare clasă 
— dă posibilitatea utilizării mul
tilaterale a unei largi game de 
metode și procedee adecvate de 
predare, antrenînd întregul com
plex de capacități ale elevului.

Aceasta determină nu numai 
o tot mai bună pregătire a 
ci și sporirea capacității sale 
a îndeplini sarcini din ce în 
mai complexe și mai bogate 
conținut.

Rezultatele tot mai bune
învățătură, cunoștințele temeinice 
însușite de elevi, deprinderea cu 
noul sistem au făcut să dispară 
de mult acel prag ce se creea 
altă dată și în școala noastră, 
între clasele a IV-a și a V-a.

Folosirea rațională a orelor de 
dirigenție la clasele I—IV (la 
clasele I—II cîte două ore săp- 
tămînal) a arătat, totodată, în mod 
evident, că unitatea de cerințe 
realizată de diriginte cu întregul 
colectiv ce predă la clasa respec
tivă, este superioară aceleia sta
bilită de o singură persoană, a- 
dică un singur învățător, deoarece 
elevul, din punct de vedere edu
cativ, este supus unor influențe 
mai variate ți mai complexe, ceea 
ce stimulează dezvoltarea mai de 
timpuriu pe linia formării disci
pline1 conștiente.

Predarea de către specialiști 
la clasele 1—IV ajută, stimulează 
și dezvoltă, totodată, în mod real 
toate laturile educației comuniste 
a elevilor.

Rezultatele bune instructiv- 
educative obținute cu elevii no

ștri, în decursul anilor, au situat

sa, 
de 
ce 
In

școala noastră, așa cum au dove
dit-o toate controalele și sonda
tele efectuate, printre școlile 
bune din raion.

Absolvenții claselor a VIII-a, 
care și-au desfășurat activitatea, 
în clasele I—IV, pe baza siste
mului de predare pe specialități, 
au obținut rezultate bune la 
examenele de admitere în școlile 
medii și in activitatea lor în li
ceu. Părinții elevilor noștri au 
exprimat mereu păreri favorabile 
experimentului, ținînd seama de 
buna pregătire instructivă și edu
cativă obținută de copiii lor.

Numeroase delegații străine care 
ne-au vizitat deseori școala au a- 
lătat- un interes deosebit pentru 
acest experiment românesc și și-au 
manifestat satisfacția pentru cele 
constatate în școala noastră.

Desigur, însă, că nu putem să ne 
declarăm cu totul satisfăcuți de 
munca desfășurată. Mai avem 
încă multe de făcut. Ne vom 
strădui tot mai mult — întregul 
nostru colectiv — ca să ridicăm 
continuu nivelul instructiv-edu- 
cativ al elevilor, ca să dobîndim 
realizări tot mai bune în muncă.

in-
la

EXAMENUL 
ROLURILOR 
COMPLEXE exterioară o noii filaturi a întreprinderii „Țesătura" Iași

Fotoi AGERPRES

prof.
E‘ena Marinescu

Liceul din Corabia

Contribuția cercetării științi
fice din domeniul pedagogiei la 
soluționarea problemelor pe care 
le ridică în momentul de față și 
în viitorul apropiat instruirea și 
educarea tinerei . generații este 
necesar să fie majoră prin efi
ciența ei. Trebuie să recunoaștem 
însă, că lucrătorii din învățămînt 
nu au beneficiat pînă acum de 
un număr de studii pedagogice 
suficient de mare, care să îm
brățișeze totalitatea aspectelor 
muncii din școală. Practica de
monstrează că, nu în puține îm
prejurări, cadrele didactice au 
acționat după indicații primite 
verbal la cursurile de perfecțio
nare, în consfătuiri, în consilii și 
în cercuri pedagogice. Exemplul 
cel mai concludent îl constituie, 
desigur, activitatea diriginților,

desfășurată de atîția ani fără pro
gramă, fără o metodică a ei.

Ca profesoară de limbă străină 
— limba franceză, a trebuit să 
aștept nenumărați ani apariția 
unei metodici de specialitate. 
Cum am lucrat la clasă în condi
țiile absenței unui material orien
tativ absolut necesar ? Am folo
sit puținele indicații metodice 
cuprinse în programele școlare 
pentru disciplina respectivă. De 
mare utilitate ni s-au părut arti
colele (puține, de altfel) 
piesa pedagogică, publicate în*' 
ultimul deceniu, tratînd proble
me ale predării limbilor străine 
în școlile noastre.

La sfîrșitul anului 1965 a apă
rut „Metodica predării limbii 
franceze în școala generală", pe 
care am primit-o cu satisfacție, 
dar care nu poate suplini decît 
parțial metodica predării limbii 
străine în liceu. Admițînd că și 
aceasta din urmă și-ar face în- 
tr-o bună zi apariția, profesorul 
de limba franceză din școlile 
noastre ar dori și alte materiale 
care să-i vină în sprijin.

In legătură cu munca de cer
cetare științifică întreprinsă de 
cei care se pregătesc în vede
rea obținerii gradelor didactice, 
fac o propunere. Cele mai bune 
lucrări susținute cu prilejul exa
menelor pentru gradul I și gra
dul II să se tipărească prin • 
I.P.C.D. și cu asentimentul auto
rului, acolo unde I.P.C.D. va 
crede de cuviință. Se înțelege că 
asemenea lucrări nu pot fi edi
tate totdeauna chiar în forma în 
care ele au ajuns la I.P.C.D. Dar 
acesta din urmă să mențină le
gătura cu cadrul didactic respec
tiv, să solicite aportul Iui pentru 
eventuale completări, actualizări. 
S-ar realiza cu siguranță îmbo
gățirea și popularizarea expe
rienței pedagogice într-o anumită 
direcție, cunoașterea variatelor 
laturi ale predării.

Cu alte cuvinte, propun ca 
I.P.C.D. să stimuleze, să antre
neze și să îndrumeze în munca 
de cercetare pedagogică pe cei 
care ar dori să continue o acti
vitate începută cu prilejul pre
gătirii examenelor de grad. 
I.P.C.D. va înfăptui astfel o acți
une utilă pe linia studierii expe
rienței cadrelor didactice, spre 
profitul învățămîntului însușî.

4 TINERI ACTORI IN „GOLGOTA
1

Epopeea națională, istoria zbuciumată a patriei $1 po
porului nostru, constituie una din principalele surse de 
inspirație ale cineaștilor noștri. De la „Tudor" la recentul 
„Dacii", filmul românesc a oferit pe rînd, prin „Lupeni ’29", 
„Răscoala", „Procesul alb", tot atîtea realizări cinematogra
fice importante, de netăgăduit prestigiu.

Filmul lui Mircea Drăgan, „Golgota" este dacă nu o serie 
a doua a dramaticului „Lupeni ’29", cel puțin o continuare a 
acestuia in linia psihologică, urmărind prin ecoul evenimen
telor din 1929 reliefarea conștiinței revoluționare in rindul 
maselor.

Intilnindu-se cu roluri complexe, tinerilor interpreți din 
„Golgota" le-a revenit o sarcină de loc ușoară pentru că, ma
joritatea, erau la prima „integrare" în personaje care tre
buiau să readucă in memoria spectatorilor datele „interi
oare" ale unei epoci frămintate. Ne-am adresat unora dintre 
interprețil filmului cu întrebarea: Ce a însemnat pentru 
dumneavoastră distribuirea intr-un film inspirat din lupta 
revoluționară a poporului ? IOANA DRĂGAN VIORIGA PARCAȘI VIRGIL ALEX. PLATON SEBASTIAN PAPAIANI

Ioana Drăgan: „A fost primul 
meu rol de mare întindere, un 
personaj complex, greu de inter
pretat, necesitînd o muncă artis
tică pentru care nu aveam des
tulă experiență. Mi-a fost frică 
la început. Dar pe măsură ce 
citeam tot ce era în legătură cu 
eroicele lupte ale minerilor de la 
Lupeni, stînd de vorbă cu oa
menii care păstrau în amintirea 
lor evenimentele de atunci, vizi- 
tînd locurile unde ei au trăit și 
au luptat, frica s-a risipit înce
tul cu încetul și Ruxandra a că
pătat viață în mintea și inima 
mea. Știam aproape tot despre 
personaj : ce simte, ce gîndește, 
cum se comportă, ce spune. Tre
buia, și asta n-a fost deloc ușor,

ca toate acestea să le comunic 
spectatorilor. Am căutat să nu 
joc acest personaj, să nu-1 înfă
țișez tehnic — nici n-aș fi putut 
pentru că eu nu sînt actriță de 
profesie — ci să-l trăiesc, adică 
să încerc să mă port așa cum 
m-aș fi purtat dacă eram eu în 
locul acelei femei, care îmi de
venise foarte apropiată, pe care 
o iubeam și o stimam.

Cel mai complicat era să arăt 
faptul că Ruxandra, pe lingă chi
nurile la care era supusă de către 
jandarmi, suporta în plus o în
cercare și mai grea. Tot timpul 
ea era chinuită moral de senti
mentul unei vinovății, inexisten
te în fapt, dar care pentru ea 
părea înfiorătoare, anume că re

nunțarea la continuarea marșului 
de dragul copilului pe care îl 
purta să n-o coboare în ochii to
varășelor ei de luptă.

Nu știu în ce măsură am izbu
tit eu să spun emoționant toate 
acestea, dar de fiecare dată cînd 
văd filmul, de fiecare dată cînd 
mă gîndesc la el, la condițiile 
grele în care am lucrat, Ia ploaia 
și noroiul prin care am umblat 
săptămîni întregi în timpul fil
mării, încerc un sentiment de 
mîndrie pentru că am avut prile
jul să înfățișez pe ecran o ase
menea eroină."

Viorica Farcaș: „Interpretînd 
un rol opus celui din „Cartierul 
veseliei", într-un film semnifica
tiv pentru efervescența unei e-

poci din istoria patriei, cînd con
științele se conturau în contextul 
unui spirit revoluționar tot mai 
pregnant și general, a constituit 
pentru mine întâlnirea cu un per
sonaj care, deși are o conștiință 
formată și cunoaște inegalitățile 
societății în care trăiește, un per
sonaj care speră și visează rea
list, nu are rezistența morală a 
luptei.

In a doua variantă â scenariu
lui, Eva Lakatos, personajul in
terpretat, are și mai puține date 
personale care s-o contureze, ră- 
mînîndu-mi mie răspunderea de 
a diferenția, dîndu-i o oarecare 
mîndrie care, din păcate, nu e 
dublată și de o tenacitate. In mă-

sura în care am reușit am și 
semnificația unei împliniri."

Virgil Alex. Platon: „Fiecare 
actor își dorește, de fiecare dată, 
un rol inedit. Sub acest aspect 
rolul caporalului Pahoanța din 
„Golgota" a însemnat o căutare, 
o investigație sub raport artis
tic. Este adevărat că nu-i vorba 
de o întoarcere de 180 de grade 
față de alte filme în care m-a 
distribuit Mircea Drăgan.

Prin ce face și prin ce spune, 
mijloace esențiale de caracteri
zare, personajul nu ridică pro
bleme speciale de subtilitate psi
hologică. Are un singur ideal, să 
ajungă sergent de jandarmi. Așa 
se explică de fapt toate atitudi
nile lui, de cînd i se încredin

țează grupul istovit al femeilor, 
pînă la nereușita încercare de a 
salva femeia căzută în fîntînă. 
El își impune o atitudine care 
să-i ușureze primirea elogiilor 
din partea șefilor și, inerent, gra
dul visat.

A trebuit să înfățișez un per
sonaj — deși negativ — care să 
fie integrat organic în acțiunea 
filmului, nu doar lipit acolo pen
tru a da policromie narațiunii. 
Nu aveam de-a face cu creio
narea unor situații ci cu redarea 
unor stări de fapt și nu a fost 
ușor. Măsura prea încărcată ar fi 
făcut personajul incredibil, prea 
palid, ar fi coborit tensiunea fil
mului, răsfrîngîndu-se mai ales 
într-un fel neplăcut asupra pate

ticei peregrinări a văduvelor de 
mineri.

Luîndu-mi rolul în serios, 
m-am gîndit tot timpul să nu 
fac o breșă în echipa de actori 
care au făcut din „Golgota", din 
tema importantă a filmului, un 
product artistic".

Sebastian Papaiani: „Poate a- 
pariția într-un asemenea cadru, 
cum îl oferă filmul „Golgota", a 
fost pentru public o surpriză, o- 
bișnuit fiind să mă vadă în ro
luri comice. La drept vorbind 
și pentru mine optica regizorului 
Mircea Drăgan de a mă distribui 
într-un rol dramatic a constituit, 
o surpriză și, de ce nu aș mărtu
risi, deosebit de plăcută.

In Petre, tînărul jandarm dis
ciplinat, sobru și intransigent pus 
în fata unor realități de viață 
are vibrații interioare caracteris
tice tînărului simplu, sincer, care 
nu ezită să calce un jurămînt 
strîmb, în favoarea unei chemări 
drepte — aceea a umanismului, 
a dragostei pentru adevăr, pentru 
om și dreptate.

Toate aceste trăsături psiholo
gice ale personajului mi-au pus 
tot atîtea probleme de rezolvat 
și momentul ecranizării sce
nariului a însemnat nu numai un 
examen dificil ci și un prilej de 
nebănuite satisfacții. Momentul 
cel mai dificil a fost tocmai tușa-

rea acestei palete deosebit de 
nuanțate a interiorului sufletesc 
căruia trebuia să-i dau viață. Și, 
pentru că mi-am propus să reu
șesc și într-un asemenea rol, am 
făcut uz de un vast material do
cumentar care se referă mai ales 
la cunoașterea stării de spirit a 
clasei muncitoare, a țăranilor 
noștri din etapa imediat urmă
toare a luptelor minerilor din 
Valea Jiului.

La crearea personajului mi-a 
folosit mult stăruința cu care am 
căutat în tot acest timp să cu
nosc oamenii Văii Jiului, nu pe 
aceea de acum, ceea ce ar fi 
fost destul de comod, ci pe ace-a 
de acum 3 decenii și jumătate 
pe care aveam să-i transpunem 
în film, ceea ce nu era de loc 
ușor. Pentru că oriunde ai căuta 
în aceste locuri, atmosfera de
primantă a momentelor din 1929 
nu o mai poți întîlni decît cel 
mult în amintirea celor rămași 
de atunci, mărturii vii ale luptei 
eroice dusă de clasa noastră mun
citoare condusă de partidul co
munist. De aceea fiecare contact 
cu acești oameni m-a apr^mit 
de înțelegerea în ansamblu a at
mosferei revoluționare. Petre mi 
s-a conturat treptat în tot ce 
avea el mai bun și aceasta mi-a 
permis o transpunere dezinvoltă 
și de autenticitate."
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ÎN NOILE OBIECTIVE DIN INDUSTRIA TEXTILĂ

ROI AlDMUSE „CU
1

POANE“ 1 N

Luate la un toc, investițiile destinate cre
ării noilor capacități de producție de la uzi
nele textile „Moldova** — Botoșani și „30 De
cembrie" — Arad, de la întreprinderile tex
tile „Țesătura** — Iași și „Dorobanțul" — Plo
iești, precum și construcției Țesătoriei de mă
tase „Victoria" — Iași (etapa I) și Fabricii de 
tricotaje din Suceava însumează aproape 
1350 milioane iei.

Față de termenele de intrare in funcțiune, 
aceste șase unități se află în situații diferite. 
De pildă, Ia „Moldova", ultimul obiectiv — 
ecția de finisaj țesături — produce deja din 

ultima parte a anului trecut, pe cind la „Vic
toria" se execută fundațiile, iar Fabrica de 
tricotaje — Suceava se află încă pe... hîrtie.

Se știe că și de competența profesională a 
cadrelor tehnologice depinde eficiența între
gii investiții. De aceea, încă din prima frază 
a acestei pagini a fost menționată valoarea 
uriașă a fondurilor alocate celor șase între
prinderi, tocmai pentru a ne justifica între
barea : Sînt create acele condiții care asigură 
un nivel de calificare a cadrelor corespunză
tor gradului înalt de înzestrare tehnică a 
noilor obiective din industria textilă ? Sînt 
aceste cadre capabile să asigure o producție 
ritmică și de calitate, astfel ca fiecare obiec
tiv în parte să atingă în cel mal scurt timp 
parametrii din proiecte ? Ce metode sînt fo
losite, ce măsuri au fost luate în aaest sgop ?

Punct de convergență: 

PRODUCȚIA

eă se va aproba Investi
ția. Intîrziindu-se 
zarea am „pierdut 
nul", «um se spune.

Iată una dintre 
mai grave urmări 
întârzierilor în proiecta
re și ale tărăgănării avi
zării. Chiar și întîrzierile

avi- 
tre-

cele 
ale

provocate de construc
tori duo la situații ase
mănătoare. In anul tre
cut, prima serie de fini
sori de la „Moldova** — 
Botoșani a așteptat 5 
luni începerea montaju
lui.

Mai bine mai tirziu...

— Oricare ar fi me
todele și căile de pregă
tire a cadrelor necesare 
noilor capacități — ne 
spune tovarășul ing. 
VALENTIN BADEA, 
directorul I. T. „Doro- 
banțul“-Ploiești — ele 
trebuie să aibă ca punct 
de convergență calita
tea producției și nimic 
altceva. Consider greși
tă părerea unora că 
greutățile din primele 
luni de activitate sînt 
inerente. Aceste greșeli 
reflectă într-un fel pre
ocuparea beneficiarului 
de investiție în direcția 
formării cadrelor ce-i 
sînt necesare. Conduce
rea întreprinderii este 
obligată să ia toate mă
surile pentru a sincro
niza pregătirea oame
nilor cu mersul con
strucției. Clacă nu a fă
cut-o la timp, va avea 
necazuri mai tîrziu.

Am reținut de alai 
două metode interesan
te : 1) organizarea echi
pelor de filatoare încă 
de la începerea monta
jului, repartizarea aces
tora la fiecare mașină 
pe care o vor deservi și 
participarea efectivă la 
montaj, de la spălarea 
primelor piese și pină 
la conectarea Ia rețea
ua de forță; 2) verifi
carea cunoștințelor tu
turor muncitoarelor din 
țesătorie, de către șeful 
secției, in scopul selec
ționării celor mai bune 
care vor fi pregătite 
pină in luna august 
pentru noile războaie.

Aceeași preocupare 
am remarcat și la U.T. 
Arad.

— La noi există sec
ția veche de albitorie 
și conducerea uzinei nu 
a scăpat din vedere a- 
cest avantaj — ne-a 
spus inginerul DORIN 
MICU, șeful acestei sea- 
ții. Am angajat cadre 
noi, numai tineri, care 
au stat mai întîi două 
luni în uzină ca să se 
obișnuiască cu discipli
na de producție și să 
aibă idee de ceea ce 
înseamnă albirea țesă- 1

turilor. Apoi oamenii 
au plecat la „Dacia**- 
Bueurești, unde s-au ca
lificat pe mașini asemă
nătoare gu cele din sec
ția nouă de albire. 
Am de făcut însă o re
marcă : mi se par insu
ficiente cele trei luni 
destinate calificării fi
nisorilor.

La „Dacia" am stat de 
vorbă cu tovarășa ing. 
ANA GROSU, din Di
recția generală a indus
triei bumbacului, care 
se ocupă de calificarea 
muncitorilor finisori din 
noile obiective. S-o as
cultăm :

— Dacă am judeca 
lucrurile după califica
tivele obținute de tine
ri la examene — în ge
neral foarte bune — 
ne-am putea declara 
mulțumiți. Și eu sînt 
însă de părere eă pe
rioada necesară pregăti
rii ar trebui extinsă cu 
încă 4—6 săptămîni. Cu 
atît mai mult, gu eît 
muncitorii lucrează la 
mașini din ce în «e mai 
perfecționate, deci mai 
sensibile, mai ușor de- 
reglabile și pentru că 
este absolut necesar ca 
un muncitor finisor să 
cunoască bine și opera
țiile alăturate celei pe 
care o execută, pentru a 
sesiza la timp ori ce gre
șeală.

— Nu spun o noutate 
afirmînd că pregătirea 
cadrelor este la fel de 
importantă ca investiția 
însăși — remarca tova
rășul NICOLAE SANDU, 
inginer șef al Țesători
ei de mătase din Iași — 
și că ideal ar fi să a- 
vem toți muncitorii pre
gătiți prin școli profe
sionale. Trebuie să in
trăm în funcțiune cu 
subetapa I în trimes
trul IV 1968. Atunci 
vom avea nevoie de cir
ca 850 de muncitori. Ca 
să-i pregătim prin școli 
trebuiau să înceapă 
cursurile în acest an 
școlar. Dar nu am putut 
trimite decît a treia 
parte. De ce ? Pentru că 
nu am avut certitudinea

Doi ani — atît durea
ză pregătirea unui tri- 
coteur în școala profe
sională. Deci, pentru un 
obiectiv prevăzut a in
tra în funcțiune în se
mestrul II 1969, titula
rul investiției trebuie să 
se intereseze îhcă de pe 
acum de recrutarea vi
itoarelor cadre. La Su
ceava, tovarășul IOAN 
TRUȘCAN, șeful comi
siei economice a comi
tetului orășeneso de 
partid, ne pune în față 
un plan în care scrie: 
„Fabrica de tricotaje. 
1969 : plan de produc
ție — 23 milioane lei ; 
450 de salariați". în con
tinuare sînt date și Gifre- 
le — mult mai mari — 
pentru 1970.

— Banca de investiții 
a primit și planul chel
tuielilor pe anul în Gurs 
pentru nou) obiectiv su
cevean. Sînt relativ 
miai, cam a noua parte 
din investiția totală. 
Totuși, nimeni de la mi
nister nu a venit să stea 
de vorbă cu noi; nu s-a 
fixat nici măcar ampla
samentul fabricii: nu 
se interesează nimeni 
de recrutarea și pregă
tirea viitoarelor cadre 
— ne-a relatat tovară
șul Trușcan.

BuGureștiul și Sucea
va sînt situate aproape 
de același meridian — 
26 grade longitudine es
tică. Diferența în timp 
nu variază deși aproa
pe cu nimie. La Direc
ția de personal și învă- 
țămînt din Ministerul 
Industriei Ușoare, am 
constatat însă «u uimi
re că între planul aflat 
la Suceava și cel din 
București există o dife
rență de._ dof ani.

— FabriGa de tricota
je de la Suceava nu fi
gurează cu plan de pro
ducție în aatualul cinci
nal — ne-a dedarat to
varășa ing. GEORGETA 
TAFTA, direator ad
junct. Noi corelăm pla
nul de școlarizare gu 
planul de investiții. 
Deci vom începe pregă
tirea pentru 
1968.

Nu va fi 
tîrziu 7 Mai este totuși 
timp pentru o nouă eon- 

a celor două 
de investiții, 

fost sărit vreun

Suceava în

oare prea

fruntare 
planuri 
Poate a 
rînd...

în «ursul anchetei 
noastre, tineri absol
venți de școli profesio
nale, precum și con
ducători de întreprin-

mal ridicat o 
destul de im-

fost pregătiți 
conduce utila-

deri au 
problemă 
portantă.

— Am 
pentru a
je moderne — ne spu
nea EUGEN AIACO- 
BOAIE, secretarul orga
nizației U. T. C. din 
schimbul I al secției 
vopsitorie de la „Mol- 
dova“-Boloșani — dar 
practica am efectuat-o 
in întreprinderi cu uti
laje învechite. Sosiți 
aici, am întîmpinat u- 
nele greutăți pînă ne-am 
acomodat cu mașinile 
moderne din secție Am 
învățat la Mediaș. In 
toată Moldova nu se a- 
flă

învățămînt, ne-a enu
merat cîteva forme de 
perfecționare a cunoș
tințelor profesionale : 
conferințe tehnice, dis
cuții eu membri ai Co
misiei inginerilor și teh
nicienilor cu demonstra
ții practice, exerciții de 
avarii eto. în rest nimic. 
Băieții, care au așteptat 
acum un an 5 luni ca să 
înceapă montajul la 
„Moldova", n-au mai fost 
chemați la nici o formă 
de pregătire.

— Sînt ocupați cu pro
blemele producției... Sînt 
abia la început.. (71) — 
s-au scuzat tovarășii 
GHEORGHE SAVA, șe
ful serviciului personal 
și învățămînt, 
CONSTANTIN
TA, șef de secție.

De unde această 
că ? Hai, să zicem, 
din întreprindere
le-a trecut prin gînd. că 
tocmai acum, la început, 
este bine „să se bată 
fierul". Dar de la minis
ter se urmărește dacă 
există acea continuitate 
în 
se 
să 
Și
teoretice, legarea corec-

și ing
ROPO-

opti- 
celor 

nu

nici o școală, care

pregătire, despre care 
tot vorbește, menită 
asigure sedimentarea 
fixarea cunoștințelor

— Mașinile pe care 
le-am văzut cer, credem, 
și gîndire — am răspuns 
noi. Acest spirit de su
ficiență ni se pare dău
nător.

Și am argumentat cu 
cele constatate în ziua de 
9 februarie. La gazeta de 
perete a U. T. „Moldo
va** era < listă întreagă 
cu muncitori din secții 
noi care nu-și realizează 
norma decît în proporție 
de 80—85 la sută. Erau 
vreo 20 pe listă... „și al
ții". Nu, oare, tocmai fap
tul că lucrează mecanic, 
că au probabil lacune 
chiar în pregătirea de 
bază, că nu sînt ajutați 
de cadrele tehnico-ingi- 
nerești determină reali
zări sub normă 7 Nu con
tribuie și această situa
ție la faptul că U. T. 
„Moldova" nu-și reali
zează parametrii proiec
tați ?

— Sînt inerente aces
te slăbiciuni la numărul 
de muncitori pe 
are uzina — i 
puns tovarășa 
Tafră

Microdisputa 
cheiat nedecis 
menținem însă 
de vedere: nici

care-i 
ne-a răs- 

director

în-
ne

s-a 
Noi 
punctul 

un mun-

această întîrziere de ne
conceput ?

— Normal ar fi fost 
ca încă Înainte de mon
tajul utilajelor să fi fost 
recrutate și școlarizate 
cadrele necesare ca să 
poată participa la mon
taj și punerea în func
țiune — este de părere 
tovarășul inginer CON
STANTIN APOSTOL, 
director adjunct al între
prinderii. Vina întîrzie- 
rii o poartă în primul 
rînd serviciul nostru de 
investiții care nu ne-a 
comunicat la timp data 
începerii montajului.

Nu putem fi de acord 
cu asemenea scuză, pen
tru că, așa cum ne spu
nea și directorul între
prinderii „Dorobanțul" 
— Ploiești, conducerea 
trebuie să cunoască în 
permanență situația „la 
zi" a lucrărilor de cons
trucții și montaj. Or, aici 
s-a lăsat totul pe seama 
unui serviciu, care, ocu
pat cu problemele-i de 
specialitate, a lăsat pe 
planul doi problema re
crutării cadrelor de 
trebuie să se ocupe 
ducerea și serviciul 
sonal cadre.

Curios este faptul

tovarășului inginer ION 
COCIU, director tehnic 
aJ Direcției generale a 
industriei bumbacului, 
care ne-a declarat:

— Vom întimpina 
greutăți ta punerea în 
funcțiune a noilor capa
cități pentru finisajul fi
relor de la Iași. în ceea 
ce privește modul în 
care ne ajută Direcția re

gională a forțelor dc 
muncă acesta este total 
necorespunzător. în ge
neral — nu numai la 
Iași — „forțele de mun
că" nu-și aduc contribu
ția pe care o scontăm și 
pentru care a fost creat 
acest organ. Aici sînt 
necesare unele îmbună
tățiri.

care 
con- 
per-

că,

prezența noastră 
forțele de muncă, 

argumentele la 
nu i-au

Sondați si fondul 

spiritual al tinerilor, 

tovarăși directori?

• LOCUL ȘI ROLUL BENEFICIARULUI ÎN PROuE- 
INCERTITUDINI ÎNTRE 
DE LA SUCEAVA LA, 

... DOI ANI! • MICRO-
UNOR CONSTATARI •

SUL DE CALIFICARE • 
IDEAL SI REALITATE • 
BUCUREȘTI — CALE DE 
DISPUTĂ PE lilARGlNEA
CIND LA ..FORȚELE DE MUNCĂ" NU EXISTĂ ... PU
TERE (DE DISCERNĂMINȘC), SAU CIUDATA SIM
BIOZĂ DINTRE 5X5-12 SI AUTOMATIZARE*

permită elevilor 
practica

să 
în

să 
efectueze 
modemele unități tex
tile și de confecții 
această parte a țării.

Am făcut cunoscută 
aaeastă observație și la 
minister.

— Va fi construit Ia 
Iași, în Socola, un com
plex școlar pentru 1500 
de elevi, a precizat to
varășul inginer ELIAD 
IACOBEANU, șeful ser
viciului învățămînt din 
Direcția personal și în
vățămînt Acesta este 
prevăzut a fi dat în fo
losință în 1969 și va de
servi toată Moldova.

Ne întrebăm I de «e 
nu s-a «orutruit pînă 
asum, «i doar după «on- 
struația atîtor obiecti
ve 7 Probabil și aici a 
funcționat celebrul: mai 
bine mai târziu-.

„Halte" nepermise

din

tă a acestora cu deprin
derile practice 7

Am discutat și eu to
varășa director Tafta și 
trebuie să mărturisim că 
nu ne-am înțeles. Dînsa 
ne-a spus:

— Nu este nevoie să 
se organizeze alte cursuri 
imediat Oamenii trebuie 
să capete dexteritate în 
mînuirea utilajelor.

citor nu trebuie să lu
creze sub normă și nu 
împărtășim nici atitudi
nea organelor din uzină, 
care, în loa să întreprin
dă o analiză serioasă a 
cauzelor care generează 
neîndeplinirea normei, 
au admis ea la gazeta de 
perete să apară doar o 
listă sub titlul e „Știați 
că 7“...

La „Țesătura"-lași, 

in ceasul al 12-lea

f

I

inițial, tovarășii din con
ducere nu prea s-au a- 
rătat alarmați de situa
ție. „Vom angaja și res
tul de muncitori; ur
mează să plece la F.R.B. 
și Tîlmaciu două grupuri 
de muncitori-instructori, 
maiștri și ajutori de mai
ștri..." spun dînșii. în 
schimb, tovarășul Ingi
ner ILIE GUZU, șef al 
noii secții de finisaj fire 
(din luna octombrie 1966) 
a pus „degetul pe rană" :

— Nu sîntem de loc în 
regulă cu noua secție. 
S-a întîrziat nepermis. 
Ajutorii de maiștri sînt

nepregătiți. Am încercat 
să începem calificarea 
oamenilor pe noile ma
șini, înainte de a-i tri
mite in fabrici unde e- 
xistă finisaj chimic, dar 
nu avem nici o docu
mentație, iar specialiștii 
străini nu se pricep la 
tehnologie, ci doar la 
partea mecanică. Mari 
greutăți ne creează și Di
recția regională a forțe
lor de muncă, care nu 
ne-a permis să angajăm 
din afara orașului mun
citori cu studii corespun
zătoare, oameni tineri 
care vor să facă treabă. 
Ni s-au repartizat numai 
din oraș, în general fe
mei între 30—45 de ani, 
ale căror studii nu ating 
în multe cazuri nici li
mita minimă. Nici mă
car 
la 
nici
fața locului 
determinat pe tovarășii 
de acolo să diseearnă ce 
oameni ne trebuie. „Dacă 
mai întîrziați vreo lună, 
pînă satisfacem cererile 
de angajare existente, vă 
putem da oameni cores
punzători" — ne-au spus 
tovarășii de la forțele de 
muncă. De așa colabora
re ne-am putea lipsi și 
am dori ca ministerul să 
ne ajute să ne recrutăm 
oamenii de care avem 
nevoie, pentru eă, la 
urma urmelor, sîntem 
uzină, nu așezămînt de 
asigurări sociale.

După o serie de discu
ții cu diferiți salariați 
de la „Țesătura", am în
țeles ce înseamnă „re
crutare" în viziunea sec
ției orășenești Iași a 
„forțelor de muncă": 
vine, de exemplu, o fe
meie care în viața ei nu 
a făcut nimis. „Țață, știi 
să scrii 7 Ia scrie, 
rășe director", 
abia însăilează 
(Și trebuie să 
curs de califieare, să ia 
notițe, să... studieze). 
Sau : „Dumneata știi oît 
faa 5x5?" Răspunsul 
vine prompt: ce-mi 
trebuie măiculiță „arti- 
metică** la textile 7“ Nu 
vom înșira aici utilajele 
moderne la care vor lu
cra noii angajați de la 
„Țesătura". Se va lucra 
și cu gaz metan. Nepri
ceperea și lipsa de apti
tudini au dus pînă acum 
la accidentări — din fe
ricire ușoare — iar în 
dimineața zilei de 9 fe
bruarie, în noua secție 
de finisaj mecanio un e- 
lectrician 
încadrat în 
Vin-a (?!), 
funcțiune o

In legătură cu situația 
de loa normală de la 
Iași, am cerut și părerea

, „tova- 
Femeia 
literele, 
urmeze

nepriceput, 
categoria a 

a scos din 
mașină.

La U.T.A., în noua 
secție de albitorie, am 
stat de vorbă cu doi ti
neri, absolvenți ai școlii 
profesionale — Pavel 
Miculiț și Ioan Cociș. 
Băieți voinici, frumoși, 
mîndri de munca lor. 
Ne-a impresionat în mod 
deosebit echipamentul. 
Parcă erau fizicieni la 
reactorul atomic. Cisme, 
pantaloni, cămașă, bluză
— albe ca laptele. Șeful 
secției ne-a mărturisit: 
„Tinerii vin în uzină a- 
nimați de cele mai fru
moase ginduri. A le son
da pretențiile spirituale
— iată unul dintre „se
cretele" apropierii lor de 
producție. Echipamentul, 
cazarea, salarizarea au 
o influență destul de 
importantă asupra acti
vității tinerilor. Din pă
cate, sistemul actual de 
salarizare nu este stimu
lator pentru acei tineri 
foarte capabili, cărora 
le poți lăsa pe mină în
treaga secție, dar care nu 
au... vechime. Or, acest 
lucru nu mai depinde de 
noi".

Probleme asemănătoa
re în legătură cu salari
zarea s-au ridicat și la 
Botoșani. Aici însă nu 
am înțeles un lucru. Un 
tînăr, care a obținut nu
mai laude la examenul 
de calificare și care a 
tot fost mutat din secție 
în secție, ca necalificat, 
în așteptarea montajului, 
a plecat din uzină. „Era 
nemulțumit, voia să se a- 
firme" — ni s-a spus. 
Păi era și firesc. Ce tînăr 
la 22 de ani, care învață 
de se miră o duzină de 
ingineri, care e talentat 
și priceput, nu este ani
mat de dorința de afir
mare 7 Iată deci că în a- 
fara planului cifric, sec, 
de școlarizare, mai apare

I o latură spirituală, ome
nească, de care — din 
păcate — unele cadre de 
conducere din întreprin
deri nu prea țin seama. 
Și doar planul de pro
ducție nu se realizează 
numai din cifre, ci cu 
oameni. Cîți directori 
cercetează și sufletul 
salariaților lor, mai ales 
al tinerilor, care, la o 
experiență de muncă și 
de viață aflate abia la 
început, efectuează ace
leași lucrări ca și vîrst- 
nicii 7 Puțini, foarte pu
țini...

La Botoșani, tinerii 
ne-au spus că mulți din
tre ei — și băieți, și fete, 
locuiesc pe la gazde. 
S-ar putea construi aici 
cămine pentru nefa- 
miliști ? Da. Totuși ni
meni din conducere nu a 
analizat modul în care 
trăiesc tinerii, nu se știe 
cîți tineri ar dori să stea 
la cămin. în schimb, s-a 
admis proiectanților să 
vină cu ideea transfor
mării clădirii adminis
trative, fostă școală nor
mală — veritabil monu
ment de arhitectură — 
ca să o aducă „la .linia 
modernă" a uzinei. După 
cite am aflat la minis
ter, această lucrare ar 
costa mai bine de 500 000 
lei. Cu banii de aici și 
cu cei care s-au irosit la 
cantina „monumentală" 
a complexului școlar al 
M I.U. din Balta Albă — 
București s-ar fi putut 
construi un cămin. Dar 
de ce să alegem calea 
utilă, cînd avem la înde- 
mînă o mie și una de 
căi complicate ?

/n procesul de calificare

Ce învață muncitorii 
și ajutorii de maiștri 
imediat după intrarea în 
funcțiune a noilor obiec-

five? Din patru unități, 
doar la U.T.A. tovarășa 
IOLANDA POPA, res
ponsabilă cu probleme de

Textiliștil moldoveni, 
specialiștii din minister 
vorbes® eu un deosebit 
respect despre meritele 
colectivului de Ia „Țesă
tura". „A«olo-i tradiției 
N-au ei probleme cu ca
lificarea. Nu ne putem 
compara eu „Țesătura" 
— ni s-a spus.

Iată însă, că, după 
consumarea anchetei 
noastre în întreprinde
rea ieșeană, putem afir
ma, nu fără părere de 
rău, că puține întreprin
deri sau secții noi se mai 
pot compara cu „Țesătu
ra". Să ne explicăm. Sec-

ția de finisaj ehimia de 
aici (mereerizat și gazat 
fire), care trebuie să in
tre în funațiune la 1 a- 
prilie, nu are pregătit 
nifli un muncitor, mai
stru sau ajutor de mais
tru din cei 100 necesari, 
iar secția de finisaj me- 
canio (bobinat, dublat, 
răsucit fire), intrată deja 
în funcțiune și unde tre
buiau să existe în pre
zent 485 de muncitori ca
lificați, mai are nevoie 
de circa 200 de oameni, 
care, bineînțeles, tre
buie și calificați. De se <

Ancheta noastră In cîteva dintre noile o- 
biective ale industriei textile ne-a condus la 
o primă concluzie: cu toate că, în general, 
există preocupare pentru calificarea cores
punzătoare a cadrelor, LIPSEȘTE TOCMAI 
ELEMENTUL HOTARÎTOR AL ACESTEI 
ACȚIUNI — SINCRONIZAREA PREGĂTIRII 
CU DESFĂȘURAREA LUCRĂRILOR DE 
INVESTIȚII. Această anomalie limitează po
sibilitățile beneficiarilor de a dispune Ia in
trarea în funcțiune a noilor capacități de un 
colectiv puternic de muncitori pregătiți prin 
școli de specialitate. Considerăm că în acea
stă privință poziția ministerului trebuie să 
fie fermă. Trebuie luate toate măsurile ca 
AVIZAREA STUDIILOR TEHNICO-ECONO- 
MICE ALE NOILOR OBIECTIVE SA FIE 
FĂCUTĂ LA TIMP UTIL, să existe astfel 
certitudinea recrutării, selecționării și înca
drării în școli a viitorilor muncitori și maiștri.

De asemenea, susținem punctul de vedere 
potrivit căruia PROCESUL DE CALIFICARE 
TREBUIE SA CONTINUIE ȘI DUPĂ INTRA
REA ÎN FUNCȚIUNE, ȘI MAI ALES DUPĂ 
ACEASTA ETAPA, pentru că numai astfel 
se poate asigura fixarea cunoștințelor și de
prinderilor necesare ; cu atît mai mult, cu cit 
numai astfel se pot raporta cunoștințele la 
problemele pe care Ie ridică procesul tehno
logic și pot fi evitate dereglările nedorite din 
complexul angrenaj al producției.

Supunem atenției conducerii Ministerului 
Industriei Ușoare aceste constatări și aștep
tăm ca problemelor ivite cu prilejul anche
tei noastre in unitățile industriei textile să 
li se găsească soluții de rezolvare, atit pen
tru fiecare caz în parte cit și in principiu.

Pagină realizată de ing. Artur loan



Deschizînd, tn urmă cu cîtva timp, 
coloanele ziarului unei largi anchete 
care să ducă la definirea profilului 

social-moral al tinerei noastre generații, 
am primit la redacție sute de scrisori de la 
tineri din cele mai diferite sectoare de 
activitate. Răspunsurile au în nota lor e- 
sențială un consens unanim 1 a fi tînăr 
înseamnă a munci. Propoziția aceasta cu 
acoperirea totală a unei lapidare definiții 
este cel mai generos reper al raportării 
noastre permanente. „A fi tînăr înseamnă 
a munci — aceasta e convingerea mea și 
a generației mele" — ne scrie unul dintre

CE VALOARE 
SOCIALĂ ACORDAȚI 

ACTIVITĂȚII DVS ?
corespondenții noștri.

împreună cu interlocutori ai anchetei noastre la Uzina de mașini electrice

hĂLÎIMI
>

INTERIOARE
Pentru vizitatorul fu

gar prin unitățile mo
derne ale economiei noa
stre, pentru călătorul 
care reține fluxul tehno
logic șerpuind luminos 
pe panoramicul tabloului 
de comandă, munca aid 
înseamnă un simplu act 
de prezență. Circuitul 
de producție consacrat 
prin prealabile studii e- 
conomice, fluxul conti
nuu, netezit, al materii
lor prime spre produsul 
finit exclud dramatis
mul. Aparent, căci din
colo de tabloul de co
mandă faptele oameni
lor, de la elementarele 
obligații profesionale și 
pînă la intervențiile «u- 
rajoase, atingînd zonele 
superioare ale eroismu
lui cotidian, sînt tot a- 
tîtea dovezi ale unei ar
deri interioare, greu de 
ghicit altfel. Producția 
modernă a ușurat efor
tul fizic dar a înzecit 
pe cel intelectual, a cre
at noi reflexe care cer 
și calificare superioară 
și cutezanță și conști
ința responsabilității, 
amplificat, sociale.

Ne aflăm în preajma 
coloanei infinite ce stră
juiește înălțimile Tg: 
Jiu, la Fabrica de ciment 
de la Bîrsești, fabrică cu 
cel mai înalt grad de 
automatizare a produc
ției dintre unitățile de 
acest fel din țară. Pri
vind instalațiile sale 
moderne, tentația li- 
vrescă a banalului ro
man științifico-fantastic 
te face să crezi că aici 
spectaculosul e doar de 
domeniul dimensiunilor 
obiective, al dimensiuni
lor cu care a crescut pe 
un loc gol acest edificiu 
economic.

— Punerea în funcție 
a unui obiectiv indus
trial de asemenea dimen
siuni și cu o asemenea 
complexitate instalato- 
rie — ne spune însoți
torul nostru — nu este 
lipsită de elemente ne
prevăzute. Sincronizarea 
instalațiilor, netezirea 
asperităților în fluxul 
de producție, armoniza
rea lor într-o orchestră 
care ascultă perfect de 
bagheta operatorului de 
la tabloul de comandă, 
solicită intervenții rapi
de și calificate. Prețul lor 
este salvarea nu numai 
a instalațiilor, dar și 
evitarea irosirii unor 
cantități finite. Electri
cianul Stanciu Vasile...

...Sîmbătă. în turismul 
care străbate grăbit 
șoseaua dantelată pe 
margini de cristalul 
gheții se află doi tineri. 
Printre ei electricianul 
Stanciu Vasile. Privirile 
le sînt crispate. O fină 
transpirație le strălu
cește pe fețe. Aceeași 
întrebare le frămîntă 
obsedant gîndurile : cum 
s-o fi ars instalația e- 
lectrică de la mori ? 
Sursa de căldură să fie 
de vină ?

— Ce spui Stanciule ?
Stanciu tace. Doar 

privirile îl trădează 
Știe că cel de alături 
cunoaște deja răspunsul. 

Se știu doar de atîta 
vreme. „Nu se lasă 
cu una cu două Stan
ciu" — se liniștește 
tînărul de alături.

Ce se întîmplase ? 
Dintr-un incident de 
proiectare, instalația e- 
lectrică ce alimenta sec
ția mori-ciment, trecea 
prin preajma unei pu
ternice surse de căldură. 
Și inevitabilul se pro
dusese. întreaga rețea 
electrică luase foc ea un 
spectaculos joc de arti
ficii. înlocuirea instala
ției necesita, în condiții 
normale de lucru, aproa
pe o săptămînă și im
plicit stagnarea fluxului 
tehnologic.

Chemați de urgență, 
cei doi tineri au ajuns 
în secție la ora 6 seara. 
Muncind fără întreru
pere și mîncînd „din 
mers", din cele aduse de 
oameni, lucrul consacrat 
prin normativ la durata 
unei săptămîni a fost is
prăvit în 30 de ore. în 
noaptea de duminică 
prima moară a intrat 
în funcție. Probabil că-1 
priveam acum într-un 
mod special. Tînărul din 
fața mea era vădit inco
modat. Cuvintele deveni
seră de prisos. Despre 
conștiința valorii soci
ale a muncii sale ple
dau cu înzecite puteri 
de convingere faptele 
sale.

RfîROS- 
PECUVÂ 

I Oliv MERS I

De Ia oricare pun<it al 
ascensiunii individuale, 
retrospectiva are darul 
de a grupa zig-zag-urile 
unei existențe, oscilările 
sale între pasiuni și 
preocupări diverse, pe 
un singur sens, pe un 
singur făgaș. Sînt în 
urma fiecăruia cel puțin 
cîteva momente de relief 
care punctează romanul 
devenirii fiecăruia. Re
trospectiva e totdeauna 
ordonată, retrospectiva 
esențializează, înlătu- 
rînd alte momente tră
ite cîndva Ga definitorii, 
dar care nu se mai pla
sează acum pe vectoria
lul existenței individu
ale. Nu-și mai află ros
tul însă decît aparent. 
Căci dincolo de lipsa 
spectaculosului, de lip
sa notei descoperitoare 
a viitoarei vocații, pa
siunile și preocupările 
acum văzute ca pasagere, 
au fost izvoare generoase 
care au alimentat marele 
fluviu care poartă singur, 
acum, numele realizării. 
Botiș Sergiu mă pri
vește deschis, se mărtu
risește ca unui prieten. 
Discuțiile par centrifu
gale, apoi se regrupează, 
respiră din nou prin di
versitate șl ceea ce me
morez din cînd tn «înd 
pentru portretul pe «a- 
re-1 voi alcătui mai tir- 
ziu nu mi se pare lipsit 
de interes. De la 4 ani 
și mai apoi, Sergiu Bo
tiș nu-și amintește să 
fi avut vreodată în tru

sa sa de jucării vreo 
seringă sau ambalaje 
multicolore de medica
mente ale tatălui său, 
doctorul Botiș, ci amin
tirea copilăriei arădane 
e legată de o altă pasi
une care l-a urmărit 
pînă tîrziu în anii fa
cultății. Paralel cu școa
la, sportul i-a fost cel 
de-al doilea mediu. A- 
tletism, box, polo pe 
apă. A fost pe rînd un 
pasionat ai lor. Sportul 
și deprinderea limbilor 
străine au fost pasiunile 
care i-au însoțit preocu
parea de bază a vîrstei 
sale : învățătura. Ce au 
însemnat ele pentru 
structura sa intelectu
ală ? Sportul i-a dat re
zistența fizică și morală 
indispensabilă unui cer
cetător. In plus ambiția 
superioară de a nu fi 
niciodată al doilea. Cele 
cinci limbi străine pe 
care le posedă azi per
fect (engleza, franceza, 
germana, rusa și ma
ghiara) sînt tot atîtea po
sibilități de informare și 
confirmare a cercetări
lor sale. Și mai departe, 
desigur, prin sport, prin 
durata redusă a activi
tății de performanță, sen
timentul timpului, al tre
cerii sale ireparabile și, 
poate cea mai valoroasă 
calitate morală a unui 
cercetător modern, spiri
tul de echipă. La cei 28 
de ani pe care-i are a- 
cuma, tînărul cercetător 
al Institutului de infra- 
microbiologie al Acade
miei este conștient de 
aceste calități.

— Nu mi-am imagi
nat vreodată că voi pu
tea lucra în acest insti
tut, că toți tinerii care 
sîntem aici vom avea un 
sprijin moral și material 
atît de mare din partea 
tuturora și în special din 
partea magistrului no
stru, tovarășul academi
cian Nicolau. Aici, prima 
învățătură a fost aseea 
că nimia nu se realizează 
în profesia noastră, din
colo de temeinicele «u- 
noștințe profesionale, de 
munca continuă, deseori 
cîte 12—14 ore efeative 
pe zi, fără spirit de e- 
chipă.

Sînt, fără îndoială, în 
biografia sa momente 
semnificative care-i a- 
nunțau aduala profesie. 
In timpul studenției ti
mișorene (cea mai preg
nantă amintire dintre 
dascălii săi e aceea a 
cunoscutului specialist, 
prof. univ. Vladimir Bu- 
șilă), cercul științific și 
apoi eei doi șni petre- 
cuți ca medic practician 
clinic (extern și intern) 
de boli contagioase, lu
crările de laborator au 
prevestit descoperirea, a 
ceea ce ne-am obișnuit 
să numim cam prețios, 
vocației sale. Revelația 
n-a trăit-o însă aici ci 
la Șimleu-Silvaniei un
de a luGrat aproape un 
an de zile. Era, cum de
finește el aGum această 
perioadă, fațeta practică 
a actualei sale profesii. 
Două i-au fost preocu
pările : grija pentru să
nătatea oamenilor de 
aici și lungile lecturi 
profesionale. Lecturile 
i-au descoperit o lume 
fascinantă.

— Niciodată nu mi-am 
închipuit că poate exista 
un cîmp atît de vast și 
de modern de cercetări 
cum este inframicrobio- 
logia, această disciplină 
în care concură specia-

«■K •
liști din diferite dome- 

I nii.
Și tot aici i s-a sădit 

adine conștiința valo
rii sociale a profesiei 
sale, a posibilelor sale 
cercetări.

— Mi-am dat seama 
atunci, cunoscînd dra
mele pe care le produc 
unele boli, de ceea ce 
poate însemna modesta 
mea contribuție. Desi
gur e de preferat să lu
crezi, imediat după fa
cultate, într-un institut, 
dar nici perioada de 
practician nu trebuie 
ignorată. Ea înseamnă 
foarte mult pentru profi
lul moral al cercetăto
rului, pentru conștiința 
utilității sale. Cei 2—3 
ani petrecuți acolo în
seamnă numai într-un 
fel o pierdere. Ceea ce 
pierzi pe un plan cîștigi 
însă în altul, în ritmul 
accelerat al cercetărilor 
de mai tîrziu. Simți în 
permanență obligația 
morală pe care o ai față 
de oamenii pe care i-ai 
cunoscut.

De trei ani și jumătate 
lucrează în secția de bio
logie inframicrobiană, 
condusă de doctorul do-
cent N. Cajal, 
rul genetică.
un palmares 
bogat. De la 
s-a dat posibilitatea să 
colaboreze la toate lu

in secto- 
Deja are 
științifio 

început i

crările sectorului. La 
Varșovia, Ia Congresul 
european de poliomie
lită, delegația română 
condusă de dr. Cajal 
Nicolae a prezentat 3 
lucrări dintre care una
prezentată de Botiș 
Sergiu. A colaborat apoi 
la alte lucrări prezentate 
în foruri științifice la 
Moscova (1965), Bucu
rești (1965), Roma (1966). 
Este prim-semnatarul 
unor lucrări publicate 
în revistele de speciali
tate din străinătate. în 
1965 și-a trecut exame
nul de aspirant iar în 
acest an, probabil, își va 
susține teza de doctor 
în științe cu „Interaați- 
unea genetică".

Schița portretului său 
profesional capătă acce
lerate contururi. E 
vîrsta unor împliniri 
generoase.

PATRU AM 
îll TRUNTFA 
WTRKTRH

Fabrica de confecții și 
tricotaje București, sec
torul II, produl 6, zona 
a II-a. Interlocutoare, 
Lazăr Gheorghița. Bio
grafie simplă, accentu
ate creșteri profesionale 
și înmulțite satisfacții, 
materiale și morale. 
Originară din comuna 
Ungureni, raionul Titu, 
a învățat eroitorie în a- 
telierul unui particular, 
în 1958 s-a căsătorit 
venind în București. Un 
an și l-a petrecut acasă. 
„De-ale gospodăriei" — 
ne spune și o undă de 
jenă îi colorează mărtu
risirea. în 1959 a intrat 

aici, în fabrică. în 1961 a 
urmat timp de 6 luni 
cursurile de ridicare a 
calificării și are acum 
categoria a IV-a. A sim
țit de la început că me
seria sa, locul său în 
fluxul tehnologic al fa
bricii îi cere multă în- 
demînare și cunoaște
re a cît mai multor ope
rații. Dar tot aici a cu
noscut satisfacțiile com
petiției productive, în
trecerea socialistă. E de 
fapt adevărata ei școală, 
școală înaltă a produc
ției.

— încă de la început 
am învățat un lucru de 
preț: am învățat că 
munca pe care o faci, 
indiferent care, trebuie 
făcută frumos. Folosul 
îl trage și întreprinderea 
în care lucrezi, deci mai 
departe societatea dar 
și tu ca om. Muncind 
astfel încerci satisfacții 
deosebite, trăiești bucu
ria împlinirii. Dacă lu
crul acesta bineînțeles, 
îl faci pentru tine, pen
tru propria-ți bucurie. 
La început mi-am pro
pus să lucrez ca să fac 
planul, să cîștig bine, 
apoi fiind evidențiată 
în producție am desco
perit, luptînd să-mi 
mențin lună de lună 
titlul, bucuria de a lu
cra bine și cu folos pen
tru toți oamenii și tră
iesc de atunci fericirea 
că munca mea e folo
sitoare întregii societăți.

Portretul Gheorghiței 
Lazăr poate fi întîlnit 
la panoul de onoare, iar 
pe bluza de sărbătoare 
a tinerei în vîrstă de 
25 de ani strălucește, 
de patru ani la rînd, 
steluța de fruntașă în 
întrecerea socialistă. E 
semnul care confirmă 
conștiința socială a 
muncii pe care o desfă
șoară Gheorghița Lazăr.

De cîtva timp conti
nuăm în sediul comite
tului U.T.C. de la Uzina 
de mașini electrice, an
cheta noastră. Sîntem, 
Buzică Alexandru, ingi
ner, Botez Constantin, 
bobinator, Velescu Mir
cea Stelian, rabotor. 
Bucur Cornel, secreta
rul comitetului U.T.C. 
pe uzină și semnatarul 
acestor rîndurl, pentru 
prima oară împreună, 
întrebarea anchetei 
noastre nu 1-a surprins 
deloc nepregătiți.

— Aș zice că despre 
profesia pe care o ai nu 
poți spune că o știi foar
te bine dacă nu ai per
manent în față, dincolo 
de operația pe care o 
faci, imaginea ansam
blului general în care 

piesa pe care o execuți 
își va găsi locul, desti
nația piesei pe care o 
faci și cui îi este ea folo
sitoare — ne spune bo
binatorul Botez Cons
tantin, posesor, de două 
zile, al insignei de frun
taș în întrecerea socia
listă pe anul 1966 Acum 
trei ani. după ce am 
venit în uzină de pe 
băncile școlii profesio
nale mi-era destul de 
greu, dar m-au ajutat 
muncitorii mai în vîrstă, 
cum ar fi, acum, mais
trul Zăbară Ion. Ei m-au 
ajutat, mi-au deschis 
ochii asupra importan
ței muncii pe care o fă
ceam, la bobinaj. Toate 
mașinile trec prin a- 
ceastă secție și accentul, 
e ușor de înțeles, se 
pune înzecit pe calitate. 
Știind cît de folositoare 
este munca mea socie
tății, cred eu, că de 
aceea mi-am însușit 
bine meseria, de aceea 
urmez seralul, sînt în 
clasa a X-a șl nu am 
dat niciodată un rebut.
— O condiție hotărîtoare 

a succesului nostru în 
producție este să cunoști 
— se alătură discuției 
Velescu Mircea Stelian, 
rabotor — destinația pe 
care o are munca ta. 
Important e, după mine, 
să nu uiți nici o clipă 
cui dedici străduințele 
tale, eforturile tale. Una 
e să robotești, adică să 
repeți la infinit aceleași 
operații, în același ori
zont mărginit și alta e 
cînd privești mai depar
te. Să știi cine este mai 
departe, dincolo de por
țile uzinei tale. Și mai 
departe sîntem noi, noi 
toți, poporul nostru.

A ști cui folosește 
munca ta, ce valoare so
cială are această muncă, 
care este locul tău în 
acest uriaș angrenaj so
cial înseamnă să fii con
știent de utilitatea și 
necesitatea imperioasă 
a eforturilor de auto- 
depășire, de continuă 
nemulțumire cu ce ai 
realizat azi, cu ambiția 
de a fi mai bun și mai 
de folos mîine. Raboto- 
rul Velescu Mircea Ste
lian este unul dintre a- 
ceștia. în 1961 a termi
nat școala profesională 
și apoi a urmat, paralel 
cu munca în uzină, se
ralul. Anul trecut și-a 
luat bacalaureatul.

— Nu mai e deloc un 
secret pentru mine și co
legii mei că munca în
tr-o uzină modernă, cum 
e și a noastră, nu se mai 
poate face foarte bine 
numai cu deprinderea 
unor operații- Cît de fo
lositor îmi este liceul în 
munca mea nu pot să-mi 
dau seama întotdeauna 
exact. Cert este, însă, că 
am acum infinit mai 
multe cunoștințe, că pot 
„citi" mult mai ușor un 
desen pentru o piesă, 
că-mi pot imagina cum 
va arăta piesa „pe viu" 
și am astfel posibilita
tea să elimin o serie de 
operații inutile. De alt
fel, jumătate din cei 110 
tineri din secția noastră 
de sculerie urmează se
ralul.

Inginerul Buzică Ale
xandru după termina
rea în 1964 a facultății 
de tehnologia construc
țiilor de mașini a poli

tehnicii bucureștene a 
venit în această uzină, 
fiind repartizat să lu
creze ca tehnolog la sec
ția sculerie, principala 
secție a uzinei, căci aici 
se execută toate piesele 
componente ale unei 
mașini electrice. „Ne- 
realizarea ritmică a 
planului — ne spune el 
— înseamnă periclitarea 
planului general al uzi
nei, nerealizarea între
gii producții". Indus
tria modernă pune un 
accent sporit pe coo
perarea a numeroase 
întreprinderi. Interde
pendența acționează a- 
tît între secțiile u- 
nei uzine, cît și între 
uzine și, în ultimă ins
tanță, la nivelul între
gii economii. Atunci 
cînd lucram la strungă- 
rie eram conștient că 
nerealizarea planului 
aici și mai ales neres- 
pectarea lui ritmică a- 
duce perturbări în 
munca întregii uzine. 
Acest fapt încercam să-1 
insuflu și tovarășilor 
mei de muncă de acolo, 
în majoritate tineri".

— Sarcinile mereu mai 
mari care ne revin 
pe linie de produație, 
uzinei noastre — a 
completat tov. Bucur 
Cornel, secretar al co
mitetului U.T.C. — pune 
în fața întregii noastre 
organizații sădirea în 
rîndurile tuturor tineri
lor a conștiinței utilită
ții muncii lor, cît și în 
ce fel contribuie ei la 
îndeplinirea marilor 
obiective ale cincinalu
lui. Era, mai de mult, o 
practică în uzină, prin 
unele secții, absențele 
nemotivate. Se spunea 
chiar că ele nu afectea
ză pe nimeni din mo
ment ce lucrul nefăcut 
în acea zi poate fi făcut 
altădată.

— Cu asemenea op
tică n-ajungem prea de
parte, revine în discu
ție inginerul Buzică 
Alexandru. în anul a- 
cesta uzina are sarcini 
sporite. Să vă dau cî
teva cifre : producția 
globală, 112,8°/o, produc
ția marfă 113%, produc
tivitatea muncii 110,1%, 
pentru export 95,5%. 
Fără respectarea ritmu
lui nici nu se poate con
cepe realizarea planului.

— Uzina noastră coo
perează — adăugă tov. 
Bucur Cornel — cu uzi
nele „Tractorul și „Stea
gul roșu" din Bra
șov, cu „Electropu- 
tere" din Craiova. Daaă 
lusrurile merg bine la 
noi, sînt șanse în plus să 
meargă bine produc
ția și acolo. De alt
fel, în acest sens, spre 
cultivarea unei aseme- 
menea conștiințe ne în
dreptăm noi eforturile 
în munca de educație a 
tinerilor.

— E ceea ce spunea 
colegul meu Velescu — 
a încheiat într-un fel 
discuția noastră, tînărul 
Botez Constantin — că 
una e să muncești repe- 
tînd aceleași gesturi 
mecanice șl alta e să știi 
că munca ta e așteptată 
undeva, într-o altă 
uzină, într-o altă fa
brică, că munca ta se 
varsă în munca întregii 
țări, că ești astfel trup 
din trupul harnicului 
tău popor.

Anchetă realizată de 
Vartan Ârachellan
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Exigențele
stilului de muncă

Pasiunea și operativitatea în 
cunoașterea pulsului vieții 
studențești din institut, din fa
cultate este condiție esențială 
a eficacității activității desfă
șurate de asociație. Concluzia 
aceasta s-a desprins cu preg
nanță din discuțiile purtate cu 
studenți și cadre didactice de 
la I.M.F. Cluj, despre activita
tea asociației studenților.

în anii studenției, spunea 
tovarășul DOBRIN BORZEA, 
din anul VI stomatologie, am 
avut posibilitatea să urmăreso 
numeroasele activități organi
zate de A. S Asociația noastră 
si-a cîștigat un frumos renume 
în rîndul studenților, al cadre
lor didactice. Mi-au rămas în 
memorie, activități care s-au 
impus printre tradițiile vieții 
de asociație. Grija cu care în- 
tîmpină studenții din anul I, 
atenția pe care ne-o acordă 
nouă celor din ultimul an, pen
tru a ne cunoaște cît mai bine 
viitorul Ioc de muncă — obli
gațiile profesionale și civice • 
controlul obștesc — lansat aici, 
la Cluj — în cămine, cantine 
și unități sanitare, care ve
ghează ca în anii studenției să 
fie bine gospodărit tot ceea ce 
statul ne pune la dispoziție, 
ca studenții înseși să-și gospo
dărească bine casa studenției.

Se cunoaște aportul asocia
ției studenților, apreciat de 
altfel de întreaga masă de stu
denți, la îmbunătățirea orare
lor, a programelor de practică, 
la urmărirea frecvenței și pro
gramarea examenelor, la asi
gurarea. condițiilor de viață în 
cămine și cantine, la petrece
rea plăcută și utilă a timpului 
liber. Dar, pe lîngă acestea, 
maturitatea organizatorică a 
asociațiilor studenților s-a do
vedit mult mai clar în alte 
împrejurări. Firește, este inte
resant să știm cîți studenți ab
sentează astăzi la o facultate, 
d° exemplu, sau cîți au întâr
ziat în săptămîna aceasta la 
cămin, dar considerăm că sînt 
mult mai interesante opiniile 
comisiei profesionale, privind 
organizarea activității de cer
cetare științifică a studenților 
și a stagiului de practică, pri
vind chiar tematica lucrărilor 
de diplomă și a cercurilor 
științifice.

Faptul cel mal pozitiv pen
tru viața asociației din institut 
este însă depășirea stadiului 
de constatare și sesizare și 
trecerea la acțiunea concretă

pentru influențarea procesului 
de învățămînt. In institutul 
nostru comisiile profesionale 
din facultăți, menținînd o per
manentă legătură cu decanate
le și catedrele de specialitate, 
au contribuit substanțial la îm
bunătățirea procesului de în
vățămînt.

Sesizările lor ne-au ajutat să 
evităm paralelismele, supra
încărcarea planurilor tematice, 
să cunoaștem mai bine cum 
sînt receptate de studenți anu
mite forme de practică. Ab
sența „dădăcelii" ne-a oferit 
posibilitatea să vedem mai 
mult în acțiune asociațiile stu
denților, să 
țiativele, să 
propunerile 
îndrăzneală 
dem neapărat... teribilism.

Existînd pe lîngă fiecare 
misie un activ lărgit, acesta

le încurajăm ini- 
ținem seama 
lor, pentru că 
nu trebuie să

de 
în 

ve-

co-

Din viața 
asociațiilor 
studenților

are posibilitatea să se infor
meze în permanență și să in
tervină cu promptitudine. Pen
tru exemplificări, a intervenit 
tovarășul dr. GHEORGHE 
PASCULESCU, secretar al Co
mitetului U.T.C. pe institut.

Consiliul U.A.S. a organizat 
dezbateri cu studenții aflați în 
stagiu, care întîrz.iau de la pro
gram sau părăseau serviciul 
de gardă, care veneau la spital 
cu o ținută necorespunzătoare. 
Acum, asemenea cazuri în in
stitutul nostru se 
mai rar.

Cu sprijinul 
U.T.C., asociația, 
consultat un mare număr de 
cadre didactice și studenți, or
ganizează consfătuiri profesio
nale cu toți studenții în acei 
ani în care se manifestă de
zinteres față de pregătirea 
profesională teoretică și prac
tică sau în ultimii ani pentru 
a urmări stadiul pregătirii lu
crărilor de diplomă. Asemenea 
consfătuiri, ce au dat bune re-

întîlnesc tot

organizației 
după ce a

INFORMAȚII
Banca Națională a Republicii 

Socialiste România va pune în 
circulație, începînd de la data 
de 23 februarie 1967 un nou bi
let de bancă de 5 lei imprimat 
cu denumirea statului „Repu
blica Socialistă România".

De la aceeași dată vor fi puse 
în circulație și noi monede me
talice de 5 bani, 15 bani, 25 
bani, 1 leu și 3 lei, imprimate 
cu denumirea statului „Republi
ca Socialistă România".

în conformitate cu prevederi
le Hotărîrii Consiliului de Mi
niștri, actualul bilet de bancă 
de 5 lei, precum și actualele 
monede metalice de 5 bani, 10 
bani, 15 bani, 1 leu și 3 Iei, care 
sînt imprimate cu vechea denu
mire a statului „Republica Popu
lară Română", vor continua 
să aibă deplină putere circula
torie și vor circula paralel cu 
noile semne monetare arătate 
mai sus.

Noul bilet de bancă de 5 lei 
este imprimat pe liîrtie albă a- 
vînd filigran în zig-zag pe în
treaga suprafață a hîrtiei. Cu
loarea predominantă a biletului 
este sepia cu albastru și arc 
imprimat pe față denumirea 
băncii emitente „Banca Națio
nală a Republicii Socialiste Ro
mânia", stema țării, valoarea bi
letului, numărul de serie, numă
rul de ordine, anul emisiunii 
„1966", iar pe verso denumirea 
statului „Republica Socialistă 
România", o vedere din portul 
Constanța și valoarea biletului.

Noile monede metalice au a- 
celeași caracteristici ca și 
nedele metalice de 5 bani, 
bani, 25 bani, 1 leu și 3 lei a- 
flate în prezent în circulație, cu 
deosebirea că au imprimate de
numirea statului „Republica 
Socialistă România" și anul e- 
misiunii „1966", iar moneda me
talică de 3 leî are gravat pe 
/muchie o dungă ondulată, des
părțită în două părți egale prin 
două stele.

mo-
15

*
în această lună Oficiul Națio

nal de Turism organizează noi 
expoziții turistice peste hotare. 
In Austria, Belgia și Elveția, în 
cadrul unor saloane internațio
nale, vor fi ilustrate frumusețile 
țării noastre prin numeroase fo
tografii eolor, alb-negru și dia
pozitive. Totodată expozițiile 
cuprind numeroase obiecte de 
artizanat, vase de ceramică cos
tume populare și altele, care fac 
cunoscu,te frumusețea și bogăția 
folclorului nostru.

Asemenea expoziții se vor mai 
deschide în lunile următoare în 
centre turistice din Franța, Ita
lia, Iugoslavia, R. D. Germană, 
R. F. a Germaniei și Suedia.

(Agerpres)

zultate, au fost organizate la 
anii II și IV medicină genera
lă, I farmacie, V pediatrie, VI 
medicină generală. Cînd în că
minele studenților noștri își 
fac loc unele acte de indisci
plină, activul de asociație este 
acela care discută cu studenții 
în eauză, sprijinind în același 
timp comitetele 
activitatea lor.

S-a întîmplat 
munca pe care 
consiliile de facultate să slă
bească. Așa s-a întîmplat, de 
pildă, la Facultatea de stoma
tologie. Consiliul pe institut a 
organizat o discuție cu consi
liu] de facultate stabilind în 
același timp cîțiva membri ai 
consiliului pe institut să ajute 
concret munca din această fa- 

Trebuie să precizăm 
vorba de 
urmărirea 
aspectelor 
care o desfășurăm

de cămin în

uneori ca, în 
o desfășoară,

cultate. 
că nu este 
nii“, ci de 
nentă a 
noastre pe 
de la grupă la institut.

Timpul liber al studenților 
din anii V a fost neglijat. Cum 
să se distreze ? Ce le oferă 
Clujul și ce trebuie să ia din 
aceste „oferte" ? Sînt cîteva 
întrebări la care asociația n-a 
răspuns încă. Cei din anii mari 
doresc mai multe întîlniri cu 
absolvenții institutului, vor să 
cunoască mai mult din noută
țile domeniului în care se pre
gătesc.

Se face prea puțin pentru a 
stimula la studenți pasiunea 
pentru învățarea limbilor străi
ne. Sugestia organizării unor 
vitrine în care să fie expuse 
ultimele noutăți ale medicinei 
mondiale sau diverse publica
ții în limbi străine, ni se pare 
realizabilă. Pe bună dreptate, 
un student se întreba : cînd 
„ cei 500“, care au abonamen
te la spectacolele diverselor 
instituții de artă, participă la 
viața culturală a Clujului, ce 
fac ceilalți 1 500 de studenți ? 
Și la această întrebare, A.S. 
de la I.M.F. Cluj ar trebui să 
răspundă cît mai bine. Iubi
torii de sport ne spuneau cu 
amărăciune că baza sportivă 
este înehiriată în anumite zile 
altor asociații, sesizînd, în a- 
celași timp, absența cam înde
lungată a competițiilor interne 
ce au darul să aducă pe teren 
nu numai sportivi de perfor
manță.

„campa- 
perma- 
muncii

EUGEN MARINESCU
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Studentul Doru 
plastice „N. Grigorescu'

anul 1 al Institutului de arte
— București, finisează o sculptură 
in

Govrig,
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JOI 16 FEBRUARIE
18,00 : Pentru copii : filmul 

„Cantonamentul" ; 18,15 ; Pen
tru tineretul școlar : „Studioul 
pionierilor" ; 18,50 : Publici
tate ; 18,58 : Ora exactă ; 19,00 î 
Telejurnalul de seară ; 19,17 i 
Buletinul meteorologic ; 19,20 i 
„Mult e dulce și frumoasă" — 
emisiune de limbă română 
contemporană ; 19,30 : „Gong". 
Emisiune de actualitate tea
trală ; 20,00 : Clubul tinereții ; 
21,00 : Filmul artistic : „Cele 
două orfeline" ; 22,35 : Tele
jurnalul de noapte; 22,45 i
închiderea emisiunii.

La Clubul „Fîlimon Sîrbu" de pe lingă atelierele R.M.R. „16 Februarie" — Gluj repetă 
echipa de dansuri populare

Foto: AGERPRES

INFORMA ȚII

Semnarea Acordului privind schimbul
de mărfuri și 
intre România

plățile pe 1967 
și R. P. Chineză

Un S.O.S. poștal

/(Urmate din pag. I)
știm, nelntrîndu-se In 
preocupări, și ceea ce nu 
știe — și aici nu mai e 
scuzabil, și se va vedea de 
ce — redacția, e că acest 
cititor, și ca el mulți alții 
are justificate nemulțu
miri din cauza „spațiului 
restrîns (exagerat chiar) 
rezervat rubricii radio, 
ceea ce se răsfrînge nega
tiv asupra numărului și 
varietății de articole". 
Dacă dezideratul său de 
a reapare o revistă a 
noastră, așa cum a fost 
Radioamatorul de acum 
cîțiva ani, pe care i-am 
citit-o (am acum 20 de 
ani)", este discutabil, sem
nalul corespondentului 
nostru are o semnificație 
mai profundă : că știinta 
tehnică este astăzi Ia noi 
un domeniu de cel mai 
mare Interes public, este 
o realitate incontestabilă, 
că a cultiva acest interes, 
a informa prompt și la 
nivelul mondial cel mai 
înalt despre cuceririle 
tehnice nu mai este doar 
apanajul profesioniștilor 
săi ci, de asemenea, o rea
litate obiectivă. Dar deși 
se știu aceste coordonate 
esențiale se mai publică 
unele articole doar de in
teres documentar sau fa
cila romantare a unor 
precursori, rămînînd spa
țiu insuficient instrucției 
tehnice utile, singura ca
pabilă să fertilizeze spiri
tele predispuse spre teh
nică. Nu trebuie să uităm 
că dacă în urmă cu ani 
singura publicistică de un 
interes larg în afara celor 
cotidiene era doar cea li
terară, astăzi poezia e 
concurată de Ia egal Ia 
egal de tehnică. Cultura 
tehnică nu e deloc mai 
prejos de cea poetică și 
trebuie să i se acorde a- 
tenția și eforturile cuve
nite.

CONTINUĂRI • CONTINUĂRI
Prezent

și perspectivă
rea cu mai mult curaj a tinerilor 
în munca de brigadieri. De ase
menea, întrucît formele actuale 
de pregătire a brigadierilor sînt 
restrînse, cred că ar fi foarte bi
ne dacă Uniunile cooperativelor 
agricole de producție ar înființa 
centre permanente de instruire a 
acestora pe cicluri de 3—6 luni, 
accentul punîndu-se pe noutățile 
ce apar în agricultură. Găsesc 
foarte interesantă propunerea 
școlarizării celor mai buni țărani 
cooperatori la cursurile fără frec
vență în liceele agricole. Pentru 
o reușită deplină, e nevoie însă 
de foarte multă atenție la reco
mandări. In vremea cînd tot mai 
mult se face apel la competență, 
la inițiativă, la tot ceea ce ține 
de participarea fără echivoc la 
descoperirea și valorificarea tutu
ror rezervelor de care dispune a- 
gricultura, toate privirile se cer 
concentrate spre ceea ce numim 
perspectivă. Cred că ar fi cel mai 
potrivit ca în fiecare cooperativă 
să se formeze cîte un nucleu de 
oameni tineri dintre cei care s-au 
remarcat la cursurile agrozooteh
nice, dintre cei pasionați de ac
tivitatea din ramura în care lu
crează. E necesar însă ca inginerii 
agronomi să se îngrijească de a- 
ceste viitoare ajutoare ale lor, să 
știe să și le apropie, să le inițieze 
în tainele meseriei ; cu alte cu
vinte, să le crească.

MIHAI CRISTEA : — Pentru 
brigadieri, cursurile agrozootehni-

ce și cele de la „Casa agronomu
lui" sînt cu totul insuficiente. 
Trebuie găsite alte forme de pre
gătire, care să aibă continuitate. 
Totodată, ar trebui stimulat mai 
mult studiul individual, lectura.

Această idee a fost mult dezbă
tută în cadrul discuției. Care să 
fie aceste forme ? Prin ce să se 
stimuleze studiul individual P S-au 
subliniat ca forme : 1) înființarea 
cursurilor fără frecvență pe lingă 
liceele agricole, care să cuprindă 
pe cei mai buni țărani coopera
tori ; 2) organizarea diferențiată 
pentru brigadieri și pentru cei
lalți țărani cooperatori a cercurilor 
învățămîntului agrozootehnic. 
Lectori la învățămîntul agrozoo
tehnic — ciclul pentru brigadieri
— să fie numai ingineri și medici 
veterinari,

■— Există însă și posibilități 
mai apropiate pentru rezolvarea 
(bineînțeles, parțială) a acestei 
probleme — a continuat tovarășul 
Cristea. Mă refer la numeroșii 
absolvenți ai școlilor tehnice și 
profesionale, care umblă de colo- 
colo. Aceștia ar trebui să fie oa
menii cu care să se lucreze în 
unitățile agricole. Dar, pentru că 
nu se ocupă nimeni de dînșii, 
pentru că nu există pus la punct 
un sistem unic de salarizare, 
mulți, după terminarea școlii, 
pleacă, tși părăsesc meseria.

GHEORGHE ZAHARESCU :
— Față de sarcinile actuale ce 
revin agriculturii, nivelul de pre
gătire a brigadierilor nu poate să 
ne mulțumească. In ultimii ani în 
instruirile cu brigadierii s-a insis
tat mai mult asupra unor proble
me de organizare a muncii. Este 
o măsură bună, dar limitată, deci 
insuficientă. Din această cauză, la 
aplicarea normelor tehnice nu se

ține pasul cu indicațiile date, iar 
noile metode agrotehnice sau zoo
tehnice nu-și găsesc întotdeauna 
ecou în producție. De asemenea, 
nu pot să-mi explic de ce bri
gadierii și președinții, oameni cu 
o pregătire superioară față de a 
celorlalți țărani cooperatori, fac 
parte, totuși, cu aceștia din ace
leași cercuri la învățămîntul agro
zootehnic. In asemenea condiții 
ce trebuie să facă lectorii ? Să 
ridice nivelul predării lecțiilor la 
nivelul cunoștințelor brigadierilor, 
ale președinților sau să-l coboare 
la nivelul celorlalți ? Fără îndoia
lă că și într-un caz și în celălalt 
s-ar greși. E adevărat, învăță
mîntul agrozootehnic oferă un mi
nim de noțiuni. In cadrul acestor 
cursuri ar trebui, totuși, organi
zat unul special, pentru briga
dieri, unde să se predea și să se 
pretindă ca de la... brigadieri. 
Privite din acest punct de vede
re, și cercurile de aprofundare a 
cunoștințelor au deficiențele lor. 
Forma lor de organizare — timp 
scurt, oameni de diferite pregătiri 
etc. — nu permite decît aborda
rea unei singure teme, iar cursu
rile organizate Ia Casa agronomu
lui nu pot elucida prea bine pro
blemele legate de munca briga
dierilor. Timpul fiind limitat, ești 
nevoit să comprimi toate proble
mele în cîteva lecții. Lectorul nu 
are astfel posibilitatea să intre în 
amănunte, să aprofundeze ceea ce 
are de spus. La toate acestea se 
mai adaugă, de cele mai multe 
ori, mobilizarea defectuoasă.

— Cum vedeți rezolva
tă această problemă ?

— Parțial, cred că am răspuns 
la întrebare. Nu văd numai o re
zolvare, ci mai multe. Aș putea 
preciza — trei. Întîi, în ca-

drul tnvățămîntului agrozooteh
nic să se organizeze un curs spe
cial, cu tematică specială pentru 
brigadieri. Apoi să se înființeze 
cursuri fără frecvență la liceele 
agricole. In sfîrșit, cred că este 
neapărat necesar să se reglemen
teze situația tehnicienilor de care 
aminteau ceilalți participanți la 
prezenta discuție. Numai anul tre
cut, spre exemplu, au absolvit șco
lile agricole din regiune 400 de 
băieți și fete, dar la ora actuală 
lucrează în agricultură nu mai 
mult de două sute de absolvenți. 
Numai două sute de absolvenți 
din atâtea promoții I

AURELIAN RODNICIUC : — 
Nici pe departe eu nu consider 
actualul nivel de pregătire a bri
gadierilor ca satisfăcător I Ei, bri
gadierii, ar trebui să fie veriga de 
legătură între inginer sau specia
list și masa mare de cooperatori, 
dar foarte adesea nu sînt. Caren
țele ies la iveală tocmai atunci 
cînd ar trebui să pună în practi
că sarcinile de ordin tehnic tra
sate de specialiști. Numai cu ex
periență, fără să stăpînești bine 
meseria aceasta de conducător — 
pentru că eu meserie o consi
der I — fără cunoștințele profe
sionale necesare, nu se poate face 
agricultură modernă. Și, cursurile 
din cadrul învățămîntuluî agro
zootehnic, deși folositoare pentru 
brigadieri, nu rezolvă decît în 
foarte mică măsură problema.

— Să ne mulțumim nu
mai cu această consta
tare ? Ce propuneți ?

— Pînă la găsirea unor noi for
me de pregătire a cadrelor, cred 
că în Cadrul lecțiilor sînt necesare 
mai multe expuneri însoțite de 
materiale intuitive, mai multe 
documentare agricole pentru ci
nematografele sătești. Consiliul a- 
gricol regional editează numeroa
se broșuri și pliante, dar încă nu 
sînt suficient folosite. De aseme
nea, trebuie acordată o atenție

In urma tratativelor dintre de
legația guvernamentală comercia
lă a Republicii Socialiste Româ
nia și delegația guvernamentală 
comercială a Republicii Populare 
Chineze, care au avut loc într-o 
atmosferă de prietenie și înțele
gere reciprocă, la 14 februarie 
s-a semnat la București Acordul 
privind schimbul de mărfuri și 
plățile între cele două țări pe 
anul 1967.

Pe baza acordului, volumul 
schimburilor comerciale dintre 
Republica Socialistă România și 
Republica Populară Chineză va 
continua să crească în anul 1967 
față de volumul schimburilor a- 
nului precedent.

România va livra utilaj petro
lier și piese de schimb pentru u- 
tilaj petrolier, autocamioane, car
gouri, țevi de oțel, produse pe
troliere, produse chimice și alte 
mărfuri.

R. P. Chineză va livra lami
nate de oțel, plăcuțe de metal 
dur, mașini-unelte, produse mine
rale, produse chimice, textile, 
bunuri de consum și alte mărfuri.

Din partea română, acordul 
fost semnat de Valentin Sterio
pol, adjunct al ministrului co
merțului exterior, iar din partea 
chineză de Tzia Sî, locțiitor al 
ministrului comerțului exterior.

a DACII
rulează la Patria (orele 9; 
11,30; 14; 16,30; 19; 21.15).

OGLINDA CU DOUA FEȚE 
rulează la Republica (orele 
9,30; 11,45; 14; 16,30; 18,45;
21,15), Capitol (orele 8,45; 11; 
13,30; 16; 18,30; 21), Grivita 
orele 9; 11,15; 13,30; 15,30; 18; 
20,30), Tomis (orele 9; 11,15; 
13,30; 16).

NU SÎNT DEMN DE TINE 
rulează la Luceafărul (orele 
8,30; 11; 13,30; 16), Festival 
(orele 8,30; 11, 13,30; 16;
18,30; 21), Flacăra (orele 15; 
17,45; 20.30).

NU SINT DEMN DE TINE — 
FIDELITATE

rulează la Feroviar (orele 8; 
12; 16; 20), Modern (orele 
8,30; 12,15; 16; 20).

I
I
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- x-I Ia I zii i Qzi— ®

I
I
I
I
I
I
I
I
I
I
I
I
I
I
I
I
I
I
I

lui de Miniștri al Republicii So
cialiste România, Ilie Verdeț, a 
primit marți pe președintele dele
gației guvernamentale comerciale 
a R. P. Chineze, Tzia Sî, locții
tor al ministrului comerțului ex
terior, cu care a avut o convor
bire prietenească.

Au fost de față Gheorghe 
Cioară, ministrul comerțului ex
terior, Valentin Steriopol, adjunct 
al ministrului, președintele dele
gației guvernamentale comerciale 
a Republicii Socialiste România, 
precum și Li Bin, însărcinat cu 
afaceri ad-interim al R. P. Chi
neze la București, și membri ai 
celor două delegații.

SPORT
(Agerpres)

UN MARTOR IN ORAȘ 
rulează la București (orele 
9; 11,15; 13,30; 16,30; 18,45; 21), 
Excelsior (orele 9,30;
14; 16,15; 18,30; 20,45), 
(orele 9: 11,15; 13,30; 16; 
20,30), Melodia (orele 9; 
13,30: 16,30; 18,45; 21).

11,45; 
Arta 

18,15; 
11,15;

ZILE RECI
rulează la Luceafărul (orele 
18,30; 21).

Hochei : ROMÂNIA-BULGARI  A

MAICA IOANA A ÎNGERILOR 
rulează la Tomis (orele 18,15;
20.30) . Buzeștl (orele 15,30; 18;
20.30) .

Echipa de hochei 
pe gheață a Bulga
riei va susține trei 
meciuri în țara 
noastră. Sîmbătă, 
18 februarie, oas
peții vor evolua la 
Brașov în compa
nia reprezentativei 
țării noastre. Dumi
nică, pe patinoarul 
artificial „23 Au
gust" din Capitală, 
cu începere de la 
ora 18, se va dispu-

ta întilnirea revan
șă dintre cele două 
reprezentative.

Ultimul joc al 
hocheiștilor bulgari 
este programat pen
tru marți 21 febru
arie, la orele 18,30, 
pe patinoarul arti
ficial „23 August" 
din Capitală, unde 
oaspeții vor primi 
replica selecționa
tei secunde a Româ
niei.

Duminică 19 fe
bruarie, intre orele 
16—17,30, la pati
noarul „23 August" 
va avea loc o de
monstrație de pati
naj artistic cu par
ticiparea campioni
lor republicani, iar 
după terminarea 
meciului de hochei 
România — Bulga
ria, de la orele 20 
se va desfășura un 
carnaval pe gheață.

RlDEM CU STAN ȘI BRAN 
rulează la Lumina ' (orele 
9,30; 15.30; 19,30). Munca ta
rele 15,30; 18; 20.15).

NIMENI NU VOIA SA MOARĂ 
rulează la Aurora (orele 19; 
21).

MONDO CANE
rulează la Victoria (orele 
8,45; 12,15; 15.45), Dacia (o- 
rele 9; 12,30; în continuare : 
16,15; 19,45), Miorița (orele 
9,30; 13; 16.30; 20).

FIDELITATE
rulează la Victoria (orele
19.15; 21,15).

Azi încep : MONDIALELE DE BIATLON
CELE DOUA ORFELINE 

rulează la Union (orele 14,30; 
16,30; 18,45; 21).

Alten- 
poalele
Erzge- 
R. D. 
fi, în- 
joi și

Orășelul 
berg de la 
masivului 
birge din 
Germană va 
cepînd de
plnă duminică, tea
trul campionatelor 
mondiale de biaț- 
lon, la care și-au a- 
nunțat participarea 
echipe de 
din 13 țări : 
tria, 
Elveția, 
Franța,

schiori 
Aus- 

Cehoslovacia, 
Finlanda, 

R. D. Ger-
*

prezența a

F. Ger- 
Japonla, 
Polonia, 
Suedia,

va fi

mană, R. 
mană, 
Norvegia, 
România, 
U R.S.S.

România
reprezentată de a- 
ceeași formație cla
sată pe locul cinci 
la Grenoble, (in ca
drul întrecerilor 
„săptămînii preo- 
limptce a sporturi
lor de iarnă") avind 
in componență pe 
Constantin Carabe-

Za. Gheorghe Vil- 
moș, Nlcolae Băr- 
bășescu și Gheor
ghe Cimpoia.

La Altenberg vor 
avea loc pentru 
prima oară și cam
pionatele mondiale 
de btatlon pentru 
tineret, competiție 
ce va reuni sportivi 
din opt țări, prin
tre care și Româ
nia.

BĂRBAȚI, CICLONI, ANTI- 
CICLONI, FRONTURI

rulează la Doina (orele 11,30; 
13.45; 16; 18,15; 20.30). “
gram pentru 
ta (ora 9).

Pro-
copii, diminea-

* *
• In

6 000 de spectatori, 
la Moenchenglad
bach (R.F.G.) s-a 
desfășurat meciul 
internațional de fot
bal dintre selecțio
natele 
ale R. 
niei și 
baliștii

de juniori 
F. a Germa- 
Angliei. Fot- 

englezi au

terminat învingă
tori cu scorul de 
1—0 (1—0) prin go
lul marcat în mi
nutul 13 de Broo
king.

• Pe pîrtiile de 
la Chamrousse, in 
apropiere de Gre
noble, încep astăzi

întrecerile preolim- 
pice la probele de 
schi alpin. Parti
cipă 130 de sportivi 
Și 
de 
va 
de
și Dorin Munteanu.

sportive din 21 
țări. România 

fi reprezentată 
Cornel Tăbăraș

(Agerpres)

mai mare caselor-laborator din 
cooperativele agricole. Uniunea 
regională a organizat un schimb 
de experiență în acest sens. Vom 
căuta să insistăm pe formarea lo
turilor demonstrative și experi
mentale și pe dotarea caselor-la
borator cu materialele necesare. 
Casele-laborator pot să aducă o 
contribuție deosebită în formarea 
și lărgirea orizontului de cunoș
tințe al brigadierilor.

sate,
pentru carte

și într-o neîntreruptă creștere. 
Printre vîrstnici, dar mai ales 
printre tineri.

Iată, mă aflu a fi unul din 
fericiții cărora le-a fost dat să 
bată în aceste zile mai multe u- 
lițe sătești. Zic fericit fiindcă, 
deși trecut de vîrsta entuziasme- 
lor facile, am fost învăluit în 
astă împrejurare de o dulce, 
binefăcătoare căldură care brusc 
a urcat pînă la incandescență.

Un grup de scriitori, avînd în 
frunte, ca decan de vîrstă — 
pentru că numără 86 de primă
veri — pe Nicolae Dunăreanu, 
nuvelist de seamă, și închein- 
du-se cu un tînăr dramaturg, 
Dan Tărchilă am fost poftiți în 
regiunea Galați, la niște, cum 
se zice „întîlniri cu cititorii". 
Subliniez că invitația a venit din 
partea Sfatului popular al 
unii, conjugată cu aceea a 
tralei cooperativelor, cu a 
trului de difuzare a cărții, 
Comitetului de Cultură și
și că străină de această iniția
tivă nu era nici Uniunea Scriito
rilor. Subliniez aceasta, fiindcă 
este de reținut că, dacă, în tre
cute vremi, șezătorile literare la 
țară erau rodul rar și exclusiv al 
inițiativei personale astăzi mai

regi- 
Cen- 
Cen- 
cu a 
Artă

multe și felurite instituții de stat 
sînt cointeresate în ridicarea nive
lului spiritual al oamenilor mun
cii de la sate și trec la faptă în 
acest sens, asociate.

Am fost oaspeții comunelor 
Bujor, Rogojeni, Tichilești Rîm- 
niceni și Independența. Firește, 
n-am fost trecuți pe sub arcuri 
de triumf ridicate înadins pen
tru primirea noastră, semn că 
reprezentanților scrisului și cărții 
li se dă o mare prețuire de către 
oamenii locului. Semne de pre
țuire — adresate, de bună sea
mă, nu nouă personal, la urma- 
urmelor oameni destul de sfioși, 
ci soliei pe care o purtam — ni 
s-au dat cu totul altele, mult 
mai valoroase, mult mai impre
sionante, mult mai grăitoare. In 
primul rînd, au fost ocupate pînă 
la ultimul loc, ba încă și printre 
intervale, toate sălile căminelor 
culturale, cuprinzînd fiecare de la 
300 la 500 de locuri. îmbulzirea 
aceasta cu freamătul nerăbdării 
ei a simbolizat pentru noi im
pulsul năvalnic al maselor popu
lare spre carte, cunoaștere, instru
ire. In al doilea rînd cei veniți 
la „întîlnire" erau, în mare ma
joritate, tinerii comunelor. Fap
tul ne-a întărit credința despre 
viitorul de înflorire a patriei, 
ne-a înnoit certitudinea că seva 
tînără a țării urcă în trunchiuri 
și ramuri cu substanțe sănătoase. 
Apoi, atenția încordată, partici
parea fierbinte a acestui public 
plin de prospețime la manifesta
rea pentru care venisem ue-au 
arătat cît de scump este acestor 
suflete noi orice eveniment cul
tural. In sfîrșit, avalanșa de în
trebări țîșnite la capătul mani
festării din mijlocul acestui tine
ret a avut dând să ne provoace 
un șoc, bineînțeles unul plăcut, 
stîrnit de dovada interesului pen
tru lucrarea literară, pentru a- 
nume idei. De pildă, întrebarea 
pusă ’de a ekeS, pesemne în ul
timul an de liceu, meșterului Ni- 
eolae Dunăreanu: „Personajele

DIMINEȚILE 
CUMINTE

rulează la 
15,30; 18; 20,30).

UNUI BĂIAT

Giulești (orele

COMPLOTUL AMBASADORI
LOR

rulează la înfrățirea (orele 
14; 16; 18; 20 : duminica ore
le : 10; 12), Crîngași (orele 
15,15; 17,45; 20,15).

ANUNȚ MATRIMONIAL 
rulează la Pacea (orele 15,45; 
18; 20,45), Colentina (orele 
15,30; 17,45; 20).

CIMARON
rulează la Viitorul (orele 
15.30; 18: 20,30).

I
I
I
I
I
I
I LUMEA MINUNATA A FRAȚI

LOR GR1MM

I rulează la Bucegi (orele 9,30;
12,15; 15,15; 18; 20.15), Aurora
/nrala Q A K . 11 IR. in 4R. IO 1 CX(orele 8,45; 11,15; 13,45; 16,15).

nuvelelor dv. sînt desprinse din 
viață sau sînt o fabulație roman
tică ?“ Sau această întrebare: 
„Ce este inspirația și dacă ea este 
de ajuns Și a mai fost ceva. 
Cărți mai vechi, de mult epui
zate ale scriitorilor de față, pe 
care poate autorii înșiși le-au dat 
uitării, au apărut dintr-odată în 
mîinile unor tineri dornici să ca
pete cîte o dedicație. Cărți din 
biblioteca lor personală. Iar deca
nul nostru a primit în dar volu
mul de antologie lirică „Cîntecul 

■ iubirii". „Ca semn — a spus tî- 
năra care a prezentat darul — 
al iubirii noastre pentru dv., scri
itorii noștri"...

„Luna cărții la sate" a scos 
încă o dată în evidență această 
inefabilă dragoste de carte a po
porului nostru. Dacă facem o 
clipă abstracție de extraordinara 
amploare pe care a luat-o setea 
de cultură in condițiile societății 
socialiste, putem afirma că acea
stă neostoită sete e veche la 
poporul nostru, deși în trecut mi
mai personalități rare s-au ostenit 
să i-o potolească. Fie-mi îngă
duit, în încheiere, să-mi depăn 
o amintire veche de peste 30 de 
ani, întru ilustrarea pregnantei 
dragoste de carte a țăranului no
stru. Am cunoscut un bătrîn să
tean în casa căruia am trăit mai 
multă vreme. Număra vreo șap
te decenii. Firește, nu știa carte. 
Dar pe un raft, un păretar avea 
cîteva cărți. Și din cînd în cînd 
lua cîte una în mînă, o mîngîia 
ca pe o iubită, netezind-o cu 
grijă și așezînd-o potrivit, sub 
ochi. Dădea filă cu filă și părea 
intens concentrat asupra paginai 
Nu știa carte, dar știa că literele 
cărții sînt semnele luminii. Și 
hătrînul simțea nevoia aprinsă, 
voia cu orice preț să înlăture bez
na la care era osîndit de o scîr- 
bavnică orînduire. Păcat că bă- 
trînul acesta n-a mai putut să a- 
puce zilele noastre noi. De mult 
ar fi învățat să citească. Și ar 
fi avut ce citi.



• Știri înscm 
nări comentarii 

• Știri Însemnări corn 
entarii • Știri însemnări

ZILNIC

lui „Concorde comercial
româno-turc

Poem

„peri

culos“

Dacă bătrînul Albion 
va acosta pînă Ia urmă 
la cheiul Pieței comune 
este o întrebare învălui
tă deocamdată într-un 
mister aproape de nepă
truns. Pînă acum apro
pierea Angliei de „cei 
șase" a marcat, practic, 
un singur punct remar
cabil. E vorba de proiec
tul anglo-francez pentru 
construirea avionului 
„Concorde" cu reacție, de 
mare capacitate de pasa
geri.

In fața prototipului 
„Concorde" nr. 001, la 
uzinele aviatice france
ze a fost expusă zilele 
trecute o tăbliță pe care

are 
perspectivele să 

înaintea celui

se poate citi: „Primul 
zbor prevăzut pentru 28 
februarie 1968". Prototi
pul britanic, în curs de 
montare la Filton, 
toare 
zboare
francez (după unele a- 
precieri ale tehnicienilor, 
în jurul datei de 1 sep
tembrie 1967). Ceea ce 
pare sâ indice că toate 
termenele prevăzute au 
șansa să fie nu numai 
respectate, ci și devansa
te și că fructul colaboră
rii aeronautice franco- 
britanice va rodi la timp.

In Statele Unite cele 
două proiecte ale avionu
lui S.S.T. (rivalul pre-

zumat al lui „Concorde"), 
proiecte prezentate Co
misiei guvernamentale, 
fac însă obiectul unei a- 
prinse polemici în cercu
rile specialiștilor. Nici 
o hotărîre definitivă n-a 
fost încă luată și terme
nul cel mai apropiat 
pentru o decizie fermă 
din partea Casei Albe ar 
putea fi, potrivit unor 
precizări din surse ofi
ciale, „toamna anului în 
curs".

Bineînțeles, fiecare zi 
pierdută la Washington 
este o zi ciștigată cu fo
los la uzinele Sud Avia
tion din Toulouse și la 
uzinele — omolog brita-

nice de la Filton. Vînză- 
rile ferme de aparate 
„Concorde" depășesc de 
pe acum șaizeci. Marile 
companii aeriene se în
dreaptă cu insistență ac
celerată spre „Concor
de" ca urmare a avan
sului din ce in ce mai 
masiv asupra „adversa
rului" său american. Cu 
toată modesta capacitate 
a avionului franco-brita- 
nic, majoritatea societă
ților aviatice preferă 
să-și rezerve posibilita
tea de a avea aparatul 
respectiv în serviciu, pe 
liniile lor, în jurul anu
lui 1970. Chiar și societă
țile canadiene, cumpără-

toare tradiționale și în 
exclusivitate de avioane 
americane, au comandat 
pînă acum douăzeci de 
aparate „Concorde". Per
spectivele de vînzare 
cresc mereu. La Paris și 
la Londra se vorbește 
actualmente de 250 pînă 
la 300 aparate ce urmea
ză a fi sigur plasate pi- 
nă în 1972—1973.

Mai puțin ambițios 
decît proiectul de asocie
re la C. E. E„ proiectul 
„Concorde" are, după 
cum se vede, șanse mai 
precis conturate. Și a- 
vantaje concrete, în per
spectivă.

E. R.

ANKARA 15 (Agerpres). în 
urma tratativelor care au avut 
loc la Ankara, între delegațiile 
Republicii Socialiste România 
și Turciei, s-a semnat un pro
tocol privind schimburile de 
mărfuri între cele două țări 
pe perioada 1 aprilie 1967— 
31 martie 1968.

România va livra în Turcia 
produse chimice, mașini și 
utilaje, fibre sintetice și'arti
ficiale, diverse sortimente de 
hîrtie etc., iar Turcia va 
exporta în România produse 
agroalimentare, bumbac, fire 
și țesături textile, minereuri 
etc.

Pentagonul s-a supărat pe 
o fetiță de 12 ani, Barbara 
Beidler, din Vero Beach (Flo
rida). Iritarea membrilor Con
siliului pentru educație al for
țelor armate ale S.U.A. a fost 
atît de mare incit a dus la 
anularea a 13 000 de abona
mente la revista VENTURE, 
un săptămînal destinat elevi
lor din S.U.A. și copiilor per
sonalului mi. ilar american din 
străinătate. La baza acestei 
măsuri stă un poem scris de 
micuța Barbara. Titlul lui: 
„Gînduri după un bombarda
ment cu napalm asupra loca
lităților de junglă din împre
jurimile Haifongului".

Un copil american critică 
politica și acțiunile S.U.A. îm
potriva poporului vietnamez. 
Micuța Barbara descrie „jun
gla transformată în flăcări de 
aur în care ard păsărele mici". 
Ea vede: „Animale mici cu 
blana în flăcări / Apoi copii 
în flăcări / Alergînd cu hai
nele fluturînd ca căprioarele 
sălbatice / Ascultați ameri
cani / Ascultați clar și înde
lung : /

Copiii plîng în junglele de 
lîngă Haifong".

Toate acestea nu au fost 
pe placul „educatorilor" din 
Pentagon. Cu atît mai mult 
cu cit revista VENTURE a- 
junge și în mîinile sutelor de 
copii americani care și-au în
soțit părinții la Saigon și în 
alte orașe ale Vietnamului de 
sud. Ei nu trebuie să afle 
despre crimele întreprinse îm
potriva poporului vietnamez. 
Pe ei nu ar trebui să-i preo
cupe soarta copiilor bombar
dați cu napalm. De aceea, s-a 
considerat că este mai bine 
să se renunțe la abonamen
tele la revista VENTURE.

Un purtător de cuvînt al 
Pentagonului, a declarat des
chis că poemul publicat în 
această revistă a creat „o si
tuație supărătoare" pentru 
guvernul S.U.A. Nu este pen
tru prima oară cînd se înre
gistrează. asemenea „supărări". 
Articolele ziaristului ameri
can Salisbury de la „New 
York Times", mărturiile aduse 
de reprezentanții organizații
lor feminine și clericale din 
S.U.A. după vizitele făcute 
recent în R. D. Vietnam, con
stituie tot atîtea dovezi împo
triva politicii S.U.A. în Viet
nam. Enervarea militarilor cu 
preocupări „educative" ni se 
pare simptomatică...

I. RETEGAN

Potrivit știrilor parvenite din 
capitala sud-coreeană, Ministe
rul Apărării din Seul a dat pu
blicității marți un plan privind 
trimiterea de noi trupe în Viet
namul de sud. După cei 50 000 
de militari sud-coreeni trimiși 
pînă în prezent în ajutorul regi
mului saigonez, autoritățile 
la Seul intenționează acum 
„întărească" aceste forțe 
unități de marină și geniu.

de 
să 
cu

La 14 februarie, la Varșovia, 
în prezenta conducătorilor de 
stat, a avut loc o ședință plena
ră a Seimului, în cadrul căreia 
au fost adoptate două proiec
te de lege privind modificarea 
legii cu privire la școlile supe
rioare artistice și a legii cu pri
vire la pașapoarte.

împăratul Etiopiei, Haile Se
lassie I, care a sosit într-o vizi
tă oficială ' 
avut marți

,președintele
Johnson. Consilierul special al 
președintelui pentru probleme
le securității internaționale, 
Walt Rostow, a declarat că în 
cursul convorbirii cei doi șefi 
de state au procedat la o trecere 
în revistă a situației internațio
nale și au examinat problema 
vietnameză, ca și problemele 
Africii răsăritene. El a adăugat 
că discuțiile bilaterale au fost 
axate pe problemele colaborării 
în domeniul educației, sănătății 
și agriculturii.

la Washington, a 
o întrevedere cu 

S.U.A., Lyndon

DUVALIER DESLĂNȚUIT.
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ALF RAMSAY-BARONET
Marți a avut loc la palatul 

Buckingham o ceremonie ofi
cială cu prilejul căreia regina 
Elisabeta a Angliei, a conferit 
lui Alf Ramsey, antrenorul 
echipei naționale a Marii Brita
nii, titlul de baronet si insigna 
de „cavaler al imperiului brita
nic". Cu același prilej, a fost 
decorat și căpitanul echipei na
ționale britanice, Bobby Moore.

■~-r

Manfred-Dieter Oslender, 
care dispune de un observator 
propriu pentru supravegherea 
sateliților, este „colaborator 
onorific" la eforturile pentru 
cercetarea Cosmosului. Pasio
nat cercetător amator și-a in
stalat în podul casei sale din 
Bonn, un sistem de antene și 
aparate care l-au ajutat să ob
țină rezultate uimitor 

cise.
de pre-

TABLOU... MICROSCOPIC
Pictorul Hans Joachim Babri- 

kovski din Holstein, a bătut re
cordul în domeniul picturii în 
miniatură. Pînă recent, cel mai 
mic tablou din lume se afla în 
Italia, avînd dimensiunile de 1 
mm. Pictorul vest-german, ser- 
vindu-se de o fibră 
sintetică, a pictat pe 
cu dimensiunile sub 
portret al lui Dante, 
poate fi 
ajutorul 
cea mai 
suficient 
recunoscute, 
este pictat în roșu, 
gru și alb 
munci de șase luni. El se află 
expus la Galeria de miniaturi 
din Berlinul occidental.

Turnarea în Dahomey a exte
rioarelor filmului „Comedian- 
ții", după un roman al lui Gra
ham Greene, a provocat furia 
dictatorului din Haiti, Duva
lier. Filmul, regizat de englezul 
Peter Glenville, care critică 
hement regimul din Haiti, a 
terminat pe Duvalier să-și 
cheme ambasadorul de la 
tonou și chiar să amenințe
ruperea relațiilor diplomatice. 
Autoritățile dahomeiene nu au 
luat însă în considerație mesa
jele de amenințare ale lui Du
valier și, luni seara, însuși pre
ședintele Republicii Dahomey, 
Dristophe Soglo, a dat o recep
ție Ia care a fost invitată în
treaga echipă care a participat 
la filmări, printre care Richard 
Burton, soția sa, Elizabeth Tay
lor, interpreții rolurilor princi
pale, Peter Ustinov și scriitorul 
Graham Greene.

nu-1 poți răspunde la salut cu 
pălăria tricorn în mină.) Neonul 
vitrinelor, menit să evidențieze 
modern lustrele, vasele, bibe- 
lourile splendide, are o răceală 
lunară, apele îl întorc răsfrîn- 
gerile cu neîncredere ; ele mai 
au halucinația lampadarelor șl 
torțelor.

Nu s-ar putea spune că ora
șul și cei ce-1 iubesc nu fac 
eforturi pentru a rezista activ 
presiunii insuportabile a trecu
tului. In acest sens organizarea 
unor manifestări artistice in
ternaționale, precum bienalele 
de plastică și festivalurile anua
le cinematografice se înscriu ca 
niște contraofensive reușite. Dar 
ele ciștigă niște campanii, nu 
un război. In urma vizitatori
lor, somnul letargic reîncepe. 
Or, venețienii visează la ani
mația permanentă care, dincolo 
de latura afectiv tonică, le-ar 
permite, în plan material, ridi
carea cifrei de afaceri. Reali
tatea este amară.

— In plin sezon turiștii vin 
în număr mare — relata un 
comerciant — și după cum vă 
puteți închipui, toți se îndră
gostesc fulgerător de Veneția 
noastră. In seara primei zile, 
absolut fermecați, toți jură că 
vor petrece aici cel puțin trei 
luni și, la drept vorbind, nu 
puțini ar avea chiar mijloacele 
s-o facă. Dar nu trece mal mult 
de o săptămină, hai zece zile, 
și toți pleacă, mai bine zis fug.

străbate, In sideralul de- 
rie, piețele, străzile și ca- 
e Veneției înseamnă a te 

îmbăta cu vinul tristeții.
Neîndoios, intuiția eminescia

nă din urmă cu nouă decenii 
își prelungește, în sufletul că
lătorului român, reverberațiile ; 
incit, auzind de departe tim
brul adine al orologiului de la 
San-Marco, elogioasele cadențe 
se suprapun perfect silabelor 
faimosului sonet. Dar nu mo
tivul livresc declanșează tulbu
rătoarea stare de spirit, ci efec
tiv imobilitatea stranie a tim
pului intr-un oraș-muzeu, aș- 
teptindu-și veșnic intirziații 
oaspeți și veșnic cufundindu-se 
in sine, pină la inexorabila sa 
desprindere de lume.

Statisticile stabilesc cifra lo
cuitorilor orașului de pe lagu
nele Adriaticei la circa 350 800. 
Unde sînt acești oameni ? Greu 
de spus, cînd mai fiecare ins 
intîinit pare a-și cere scuze 
pentru faptul că vorbind sau 
rizind, ba chiar respirînd pur 
și simplu, tulbură o liniște ve
che, grea de sensuri nostalgice, 
încorporată in ziduri, arcuită 
in poduri, somnolind pe ape. 
Tăcerea Veneției, compactă de 
la începutul nopții, cind pașii 
călătorului sună pe caldarimuri 
ca pe suprafața unei alte pla
nete, apare incă mai dureroasă 
dimineața ori spre amiază, cind 
e fragmentată de 
ale vinzătorilor 
fotografice, a- 
ceștia Inind cu 
asalt pe fiecare 
turist, stingher 
pe străduțele 
dintre cazinoul 
municipal șl pa
latul dncal. De
sigur, statistici
le nu mint, de
sigur, in afara 
industriei hote
liere și comer
țului turistic, 
venețienii fac 
cinste industriei 
sticlei (Murano 
se află in inima 
lagunei), atelie
rele de orfevră
rie și pielărie 
se bucură 
reputație 
mult șl 
stabilită, 
cinstea și 
tația sînt 
zarea, alta, cel puțin intr-o epo
că de sezon mort, în mod peri
culos prelungit dincolo de va
riațiile calendaristice. Privirea 
italienilor din alte puncte ale 
peninsulei venîți aici temporar, 
cu interese, spune totul.

_ Altfel, dacă poți face abstrac
ție . de acest aspect (adică, nici 
mai mult nici mai puțin, ab
stracție de viață și de moarte), 
cetatea dogilor îți oferă volup
tatea estetică intr-o concentra
ție probabil unică in Europa. 
Chiar cu ferestrele oblonite, 
chiar cu stilpii de abordaj de 
pe care s-au șters culorile bla
zoanelor, palatele străveche! re
publici aristocratice te invită să 
reflectezi la rafinamentul artis
tic al Renașterii, la fericita în- 
tilnire dintre cer și apă, regi
zată și pusă în valoare printre 
un lung șir de capodopere ar
hitecturale. Alternind liber sti
lurile, — gotic, veneto-bizantin, 
renascentist, baroc — ii Canale 
Grande expune o somptuozitate 
a ansamblului care nu dimi
nuează nici o construcție privi
tă în parte. Un abur de irea-
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litate scaldă fafadele colorate 
totuși atît de viu, cu ferestrele

I
|«>0v^aai>a> aCHJUClU VUUUldnU

de pildă la traseul în zig-: 
al vaporașului — autobuz,
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strigătele rare 
de suveniruri

Veneției
de o 

de 
bine 
Dar 

repu- 
una, clientela și vîn- Și, signor, fug, aș spune că 

evadează, căci niciunul nu se 
uită inapoi și toți răsuflă ușu
rați regăsindu-și mașina ori tre
nul. Unii se întorc după cițiva 
ani, dar atunci rămin și 
puțin. Iar noi îi așteptăm 
clintiți aici, unde zace cea 
frumoasă moartă a lumii, 
deți nu sîntem de invidiat, 
venețienii.

De undeva, de sus, din vîrful 
celebrei Campenilia, acoperișu
rile roșii nu Iasă să se între
vadă nici măcar prezența apei 
între case în locul asfaltului ; 
cu atit mai puțin se vede de 
acolo dezolarea gondolelor, a- 
ceste echivalente ale trăsurilor, 
date tot mai mult la o parte 
de bărcile cu motor, taxiuri pe 
canale. De sus, ori de departe, 
nu se vede resemnarea suflă
torului în sticlă, pus să experi
menteze în fața oricărui client 
virtual, îmbiat insistent, naște
rea unui vas de Murano auten
tic ; nici expresia de nedume
rire a supraveghetoarei unei ad
mirabile expoziții de pictură 
(școala din Murano) deschisă 
gratuit, dar pentru nimeni, pină 
la neverosimila oră 22. De pe 
soclul său neobișnuit de înalt, 
Bartolomeo Colleoni, faimosul ii 
Condotlere, capodoperă a iul 
Verrochio, 
atenția sa 
teri poate 
de bronz, 
jesc în praguri și cum țintuiesc 
asupra fiecărui trecător străin. 
De la înălțimea zborului lor, 
păsările nu se ostenesc să nu
mere vapoarele cite, împuținate, 
vin să ancoreze aici, la fundul 
de sac al Adriaticei ; iar de Ia 
înălțimea norilor, vîntul sub
țire nu observă nici el că pa
latele Veneției sînt bolnave de 
singurătate.

Vîntul vede că toate clădirile 
au rămas deocamdată la locul 
lor și, mulțumit sau distrat, se 
duce mai departe, să încre
țească oglinzile lichide ale la
gunei.

mai 
ne- 
mai 
Ve- 
noi,

V

în întreaga Italie se înregis
trează ninsori abundente și tem
peraturi neobișnuit de scăzute, 
în Apenini, Ia Modena, au fost 
înregistrate 21 de grade sub 
zero. Numeroase sate din aceas
tă regiune au rămas complet 
izolate în urma ninsorilor. La
cul Lacena a înghețat, iar în 
Apulia, poleiul și zăpada împie
dică circulația pe numeroase 
șosele principale. Iarna a cu
prins și Insula Sicilia, unde s-au 
înregistrat temperaturi de cîte- 
va grade sub zero. Vulcanul 
Etna este acoperit de zăpadă.

de rășină 
o „pînză' 
1 mm
care 

decît

i" 
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nu 
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Lupa 
nu mărește 
pentru a fi 

„Mîcroportretul" 
verde, ne- 

și este rodul unei

recunoscut 
microscopului, 

puternică 
detaliile

Wilson la Bonn
Ieri au început la Bonn convorbirile dintre cancelarul Kiesinger 

și premierul britanic Harold Wilson, care și-a amînat venirea în 
capitala R.F.G. pentru a putea participa la dezbaterile de marți 
seara din Camera Comunelor.

După „vizitele de explorare" 
ale premierului britanic în 
capitalele Italiei, Franței și 
Belgiei, convorbirile de la 
Bonn, reprezintă cea de-a pa
tra etapă a sondajelor sale în 
legătură cu perspectivele ade
rării Angliei la Piața comună. 
Cercurile guvernamentale vest- 
germane precizează însă că 
sfera temelor politice ale con
vorbirilor de la Bonn va fi 
mult lărgită, pentru a cu
prinde, printre altele, ne
vralgica problemă a com
pensațiilor în devize a cheltu
ielilor pentru staționarea tru
pelor britanice în Germania 
occidentală. Aceste teme au 
făcut de altfel și obiectul con
vorbirilor care au avut loa 
marți între cancelarul Kiesin-

Noua monetă braziliană

sfîrșit de 
cercurile

„O activitate asiduă, neobișnuită la 
mandat", astfel este caracterizată în 
politice latino-americane strădania guvernului 
Branco de a crea succesorului său un cadru pre
determinat, de a-i lăsa moștenire numai elemente 
gata făcute, la nivel de fapt împlinit.

re- 
care

Amintim, printre altele, adop
tarea noii constituții, legea pre
sei și legea siguranței naționale, 
elaborate fără consultarea nou
lui președinte. (Acesta, după cum 
se știe, făcea în perioada res
pectivă un lung turneu prin ță
rile occidentale; mulți se în
treabă dacă Silva nu inițiase 
voiajul tocmai cu scopul de a 
nu fi de față la adoptarea noilor 
legi și reforme și deci, pentru 
a nu fi silit să ia vreo poziție 
față de ele). Ultima verigă din 
seria „faptelor împlinite" o con
stituie — pînă în prezent — 
reforma monetară, intrată în vi
goare la începutul săptămînii.

Decretul-lege privitor la 
crearea noului cruzeiro datează 
de la 13 noiembrie 1965. în ter
menii acestui decret un cruzeiro 
nou este echivalent cu 1000 cru
zeiros vechi. Rămăsese în sus
pensie doar data punerii în a- 
plicare a reformei. Joia trecută, 
guvernul a anunțat că data a 
fost, în sfîrșit, stabilită : 13 fe
bruarie. Tot atunci s-a anunțat 
însă și o altă măsură financiară 
— devalorizarea cu 23 la sută 
a monetei naționale (a cărei par-

itate este fixată prin raportare 
la dolarul american). în urma 
devalorizării anunțate, dolarul, 
care valora pînă luni 2.200 cru
zeiros se schimbă în prezent 
pentru 2700 cruzeiros sau, mai 
precis, pentru 2,70 cruzeiros noi.

Dacă reforma, în sine, poate 
fi taxată 
tehnică", 
gulă“, nu 
spune și 
„Țîșnind — scrie FIGARO — 
în ultima zi a carnavalului, în- 
tr-o vreme cînd brazilienii sînt, 
în general, foarte puțin preocu
pați de chestiuni financiare, 
vestea devalorizării a readus în 
chip brutal populația la reali
tate. Ea se așteaptă, evident, la 
noi urcări de prețuri".

Care a fost motivarea oficia
lă a reformei monetare ? Po
trivit unor declarații provenind 
de la Ministerul de finanțe, cre
area noii monete, a „cruzeiro- 
ului greu", cum a fost denu
mită de inițiatorii ei, ar avea 
drept scop „frînarea procesului 
inflaționist" care atinge 1,5 ■ la 
sută în fiecare lună. Dar urcă-

drept o „operațiune 
„o schimbare de vir- 
acelașl lucru se poate 
despre devalorizare.

rile de prețuri, la care se 
ferea ziarul amintit și pe 
observatorii din capitala brazi
liană le consideră „inerente", ca 
urmare a devalorizării, vor ne
cesita, desigur, cantități sporite 
de monetă pe piață. Aceeași ob
servatori apreciază că, din a- 
ceastă cauză, noul președinte 
Costa e Silva va fi nevoit — 
în primele luni după preluarea, 
la 15 martie, a prerogativelor 
sale — să recurgă la masive e- 
misiuni monetare. în acestă si
tuație există posibilitatea ca no
ile măsuri, în loc să ducă la 
frînarea inflației, să provoace, 
dimpotrivă, o intensificare a ei. 
Potrivit aprecierii agenției 
FRANCE PRESSE, reforma mo
netară braziliană va duce la 
creșterea costului vieții cu 30 la 
sută, chiar ținînd cont de redu
cerea taxelor la importuri a- 
nunțată ca o „contracarare" a 
devalorizării.

întrucît, prin urmare, noile 
măsuri în domeniul monetar ale 
guvernului Branco ar putea crea 
guvernului succesor nu facilități 
ci, mai de grabă, dificultăți, în
cep să pară demne de crezare 
afirmațiile potrivit cărora Costa 
e Silva și echipa sa n-au fost 
ținuți la curent cu reformele 
proiectate șl apoi aplicate, la 
spartul tîrgului, în serie.

ger și președintele federal 
Heinrich Lubke.

In problema aderării Angliei 
la Piața comună, arată cercu
rile guvernamentale, guvernul 
federal va căuta să fie un 
„purtător de cuvînt rezonabil 
și obiectiv" în cadrul consultă
rilor sale cu Anglia avînd gri
jă să evite o prejudiciere a 
relațiilor franco-vest-germane. 
De aceea, adaugă aceste 
cercuri, „ar fi greșit ca Anglia 
să fie lăsată să-și facă prea 
multe speranțe în această pro
blemă". In ce privește proble
ma compensațiilor în devize 
pentru staționarea trupelor 
britanice de pe Rin, aceleași 
cercuri au declarat că pentru 
aceste trupe s-a creat „o si
tuație excepțional de grea", iar 
guvernul federal nu va fi pro
babil în măsură să-și ia an
gajamente de viitor față de 
premierul britanic. Dificultă
țile ar consta, în primul rînd, 
în faptul că balanța de plăți 
anglo-vest-germană este defi
citară, astfel îneît acest lucru 
ar îngrădi noi achiziții vest- 
germane de armament din 
Anglia. Mai mult, la Bonn se 
consideră drept îndoielnic că 
guvernul federal va putea să-și 
mențină oferta inițială de a 
plăti Angliei anual devize în 
voloare de 350 milioane mărci. 
Lărgită prin aceste probleme 
în care nu există încă puncte 
de vedere comune între cele 
două părți, misiunea diplo
matică a premierului britanic 
se anunță a fi dificilă.

Disputa

ION D. GOIA

Una din numeroasele familii rămase fără adăpost în urma 
incendiului care a distrus suburbiile din Hohoth — Tasmania

CIUDAD DE MEXICO 15 (A- 
gerpres). — Marți, la Ciudad 
de Mexico a avut loc feștivița- 
tea semnării tratatului privind 
denuclearizarea Americii La
tine. Tratatul, care prevede 
crearea primei zone libere de 
arme nucleare într-o regiune 
populată a lumii, a fost semnat 
de reprezentanții a 14 țări lati- 
no-americane — Bolivia, Co
lumbia, Costa Rica, Chile, Ecua
dor, Guatemala, Haiti, Hon
duras, Mexic, Panama, Peru, 
Salvador, Uruguay și Venezue
la. Celelalte țări, reprezentate 
la sesiunea din capitala mexi
cană a Comisiei pregătitoare 
pentru denuclearizarea Ameri
cii Latine, au anunțat că textul 
tratatului a fost înaintat gu
vernelor lor pentru a fi stu
diat.

în cadrul sesiunii Comisiei

pregătitoare, care a aprobat 
clauzele tratatului, a f<lst 
votată și o moțiune care pre
vede prezentarea textului tra
tatului spre dezbatere viitoa
rei sesiuni a , 
rale a 
pentru 
neva.

lezbatere viitoa- I 
Adunării Gene- I 

O.N.U. și Conferinței 
dezarmare de la Ge-

lor încadrate strict în patrula
tere albe. Este o impresie re
zistentă la semnele cotidianului, 

■zag
___ autobuz, ori 

la travaliul oamenilor transpor
ted tăcuți, în bărci degradate, 
cărbuni, mobile, lăzi cu sticle 
ori legume. Peste poduri, în 
frunte cu mult cîntatul Ponte 
di Rialto, construit la 1588, ve
nețienii din 1966 trec lent ca 
într-un vis al istoriei. Străzile, 
înguste, toate fără trotuare (nici 
o primejdie, orice vehicol te
restru se oprește la intrarea în 
oraș, inclusiv bicicletele) au pa
vaje care-și mai amintesc apă
sarea tocurilor roșii purtate de 
contemporanii Iui Carlo Gol
doni (de altfel statuia drama
turgului venet, ieșindu-ți în cale 
pe neașteptate într-o piațetă li
liputană, te face să regreți că

nu-i învrednicește cu 
pe localnici, altmin- 
ar da pinteni calului 
văzîndu-i cum tin-

ȘTEFAN IUREȘ

cafelei
Reprezentanți a 61 de state membre ale I.C.O. (Organizația 

Internațională a Cățelei) — atît producătoare cit și consuma
toare — s-au întîlnit de curind la Londra într-o dispută asu
pra problemei prețurilor. In urma scăderii cererii de consum, 
prețul cafelei a scăzut în ultimul an de la 43,25 de cenți 
pfundul la 38,75 cenți. Pentru ca prețurile să fie readuse la 
un nivel acceptabil, .I.C.O. a hotărît reducerea cotelor de ex
port ale țărilor producătoare pentru a se crea un echilibru 
între cerere și ofertă.

De data aceasta, acțiunea Organizației Internaționale a Ca
felei s-a îndreptat direct spre esența problemei și anume, îm
potriva producției de cafea. Planul acestei campanii prevede 
distrugerea, numai în Brazilia de pildă, a 20 la sută din plan
tațiile de cafea. Aproximativ 40 000 de mici plantatori vor 
trebui să distrugă 497 milioane de arbori de cafea. Un co
mentator american a spus despre această măsură că „ea a 
creat panică în rîndul celor care se ocupă de producția de 
cafea". Institutul de mașini-unelte din Bengalore (India)
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